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سرمقاله

تحول بازار کار 
توسط دانش بنیان ها 

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها ظرفیت های 
جدیدی در ایجاد اشــتغال 
هســتند. بازار کار با دانش 
بنیان ها متحول و پتانسیل ایجاد اشتغال افزایش 
خواهد یافت. بخش دانش بنیان در دانشــگاه ها 
باید تقویت شده و ظرفیت ها در این بخش توسعه 
پیدا کند. در همین راستا متناسب با شرایط و تغییر 
تکنولوژی که موجب توسعه بازار کار و بالا رفتن 
بهره وری می شــود، می توان مشاغل جدید هم 

تعریف کرد. یعنی...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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۴

دانش بنیان های کوچک 
۱۴ روزه ضمانت نامه 

بانکی دریافت می کنند

سهم فارغ التحصیلان از کل اشتغال کشور 27 درصد است

تبدیل فارغ التحصیلان به کارآفرینان دانش بنیان
صفحه3

صفحه2

ارز  ۹۹ درصد  از  واردات  تامین  شد
مقابله   با   فروش   ارز   خارج   از   سامانه های   مجاز

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع 
کوچک با بیان اینکه، شــرکت های دانش بنیان از 
ارتقای سیستماتیک اعتباری یک رتبه ای نزد این 
صندوق برخوردارند، از صدور ضمانت نامه ها برای 
دانش بنیان های کوچک با اســناد تجاری از جمله 
چک و ســفته و حداکثر طــی ۱۴ روز خبر داد. به 
گزارش ایرنا، به دنبال مشــکل دریافت تسهیلات 
دانش بنیــان ها از نظام بانکی کشــور به خصوص 
کسب و کارهای کوچک که به گفته روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری همچنان این معضل به 
قوت خود باقی است، بیســتم فروردین ماه امسال 
آیین تبادل تفاهم نامه همکاری صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری با صندوق های ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون و همچنین صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری صنایع کوچک به امضای مدیران 
این دو صندوق و رییس صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاست جمهوری رسید. تفاهم نامه ای که به گفته 
علی وحدت رییس صندوق نوآوری و شکوفایی به 
عنوان متولی حمایت از شــرکت های دانش بنیان 
در حوزه مالــی در جهت اســتفاده و بهره گیری از 
همه ظرفیت های مالی کشور به منظور حمایت از 
شرکت های دانش بنیان انجام شد. به گفته وی، با این 
تفاهم نامه که با حضور دهقانی فیروزآبادی به امضا 
رسید، دسترسی شــرکت های کوچک به تضامین 
۵ تا ۱۰ میلیارد تومانی فراهم شده است و شرکت 
های دانش بنیان و فناور می توانند از تضامین این 
دو صندوق بهره مند شوند. محمدحسین مقیسه 
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع 
کوچک نیز با بیان اینکه، این صندوق با هدف حمایت 
از فعالان صنایع کوچک تأسیس شده است، افزود: 

در واقع فعالیت این صندوق...

اجتماعی

معــاون برنامه ریزی اداره کل دارو ســازمان غذا 
و دارو با اشــاره به اینکه اکثر داروهای شــیمی 
درمانی تولید داخل هستند، گفت: چند قلم داروی 
وارداتی بیماران مبتلا به سرطان نیز در سه ماهه 
اول امســال به اندازه نیاز کل سال جاری تامین 
می شــود. ناصر هیراد اظهار کرد: در حال حاضر 
با توجه به مصرف بیش از پیش انواع ســرم های 
تزریقی حجیم، ظرفیت شرکت های تولیدکننده 
افزایش پیدا کرده و با حداکثر توان در سه شیفت 
در حال تولید سرم هستند؛ بطوریکه در اسفند ماه 
سال گذشته با تولید بیش از ۱۸ میلیون عدد سرم 
و واردات ۳ میلیونی رکورد تولید و تامین سرم در 

کشور شکسته شد.
وی با اشــاره به اینکه واردات سرم همچنان در 

کنار افزایش ظرفیت تولید ادامه خواهد داشت، 
گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شــده ماهانه 
به صورت میانگین حدود سه میلیون عدد سرم از 
طریق واردات تامین می شود که مجوزهای لازم 

نیز صادر شده است.
معاون برنامه ریزی اداره کل دارو ســازمان غذا و 
دارو با بیان اینکه ابلاغیــه لازم مبنی بر اولویت 
تامین سرم برای مراکز درمانی به پخش صادر شده 
است، تصریح کرد: در حال حاضر وضعیت مراکز 
خصوصی در تامین سرم به نسبت مراکز درمانی 
مناسب تر اســت. عمده دلیل وجود محدودیت 
در ســرم تامینی مراکز دولتی، بدهی این مراکز 
به شــرکت های پخش و ضعف توانایی در تامین 

منابع مالی است.

بازگشت شهروندان عربستانی به ایران پس از هفت 
سال ممنوعیت و بازگشایی سفارتخانه های دو کشور، 
قطعیت پیدا کرده است. رییس انجمن صنفی دفاتر 
خدمات مســافرت هوایی و جهانگردی ایران نیز از 
اراده عربستان برای برقراری پرواز مستقیم به ایران و 

ازسرگیری و تسهیل سفرها به زودی خبر داده است.
حرمت الله رفیعی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به امضاء 
بیانیه مشترک ایران و عربســتان برای ازسرگیری 
روابط و بازگشایی سفارتخانه ها و کنسولگری های 
ایران و عربستان، اظهار کرد: روابط ایران و عربستان 
تقریبا پس از هفت سال، درحال برقراری است. یکی 
از مطالبات بخش خصوصی در تمام این ســال ها، 
برقراری دوباره روابط ایران و عربســتان و گسترش 
رفت و آمد بین دو کشور بوده است. پس از امضاء  بیانیه 
مشترک، نیز دیدارهای خوبی با موضوع برقراری مسیر 
هوایی مستقیم بین دو کشور انجام شده و مذاکرات و 
توافق های اولیه ای درباره برقراری پرواز مستقیم بین 
برخی شهرهای ایران و عربستان صورت گرفته و به 
نظر می رســد که طرف مقابل خیلی جدی و با اراده 
است و دولت ها هم مصمم هستند. به گفته او، برقراری 
پرواز مستقیم در مسیر دمام ـ مشهد و تهران، از جمله 
موضوع این مذاکرات بوده است و احتمالا بزودی این 

مسیر هوایی مستقیم بین دو کشور برقرار شود.
رفیعی با اشاره به قطع رابطه عربستان و تاثیر آن بر 
روابط گردشگری دو کشور و توقف سفر شیعیان به 
ایران،   اظهار کرد:  با توجه به ممنوعیت مسافرتی که 
از سوی عربستان در ســال های نخست قطع رابطه 
دیپلماتیک ایجاد شد، بخش زیادی از عربستانی ها 
امکان سفر به ایران را از دست دادند، البته در سال های 

مؤخر بعضــی از شــهروندان عربســتانی از طریق 
کشورهای دیگر به ایران سفر کردند.

او گفت:  عربستان در موضوع گردشگری بسیار جدی 
عمل می کند، پیش بینی می شــود با امضاء بیانیه 
مشترک بین دو کشور و بازگشــایی سفارتخانه ها 
و کنسولگری های ایران و عربســتان، سوای روابط 
زیارتی، تعاملات گردشگری دو کشور نیز گسترش 
یابد و رفت وآمد مســافران و گردشگران بین ایران و 
عربستان با ویزای توریستی آســان شود. حتی این 
احتمال می رود با ویزای توریستی عربستان امکان 
سفرهای زیارتی مثل عمره برای شهروندان ایرانی نیز 
فراهم شود؛ چرا که عربستان درحال حاضر این امتیاز 

را برای دیگر شهروندان جهان قائل شده است.
رییس هیأت مدیره انجمن صنفــی دفاتر خدمات 
مسافرتی ایران درباره تغییراتی که در سطح روابط 
توریستی ایران با دیگر کشورهای عربی پیش بینی 
شده است،  اظهار کرد:  یقینا پس از عادی شدن روابط 
ایران و عربستان، دیگر کشورهای عربی که روابطشان 
را با ایران به سطح ضعیفی رسانده بودند، به سرعت به 
حالت قبل بازمی گردند و به نظر می رسد این فرایند 

چندان زمان بر نباشد.  
روابط دیپلماتیک ایران و عربستان از ژانویه ۲۰۱۶ 
)۱۳۹۴( پس از اعتــراض به اعدام »شــیخ نمر«، 
روحانی شــیعه در عربســتان و تعرض به سفارت و 
کنسولگری های این کشور در مشهد و تهران، قطع 
شد. متعاقب آن کشورهای بحرین، سودان، جیبوتی 
و سومالی روابط خود را با ایران قطع کردند و کویت، 
قطر و اردن نیز سفرای خود را فراخواندند و امارات هم 

سطح نمایندگی خود را به کاردار کاهش داد.

»کلینت ایستوود« بازیگر و فیلمساز افسانه ای، در 
حال آماده ســازی ســاخت پروژه بعدی خود برای 
کارگردانــی با عنــوان »هیات منصفه شــماره ۲« 
است. این درام حقوقی توسط کمپانی برادران وارنر 
ساخته می شود و »نیکلاس هولت« و »تونی کولت« 
نقش های اصلی را بازی می کنند و »ایســتوود« بر 
اساس فیلمنامه ای از »جاناتان آبرامز« آن را کارگردانی 
خواهد کرد و همچنین در کنار »آدام گودمن«، »تیم 
مور«، »جســیکا مایر« و »مت اسکینا« این پروژه را 
تولید خواهد کرد. تهیه کننــدگان اجرایی این پروه 
سینمایی نیز »الن گلداسمیت وین« و »جرمی بل« 

هستند.
فیلم »هیات منصفه شماره ۲« در طول یک محاکمه 
قتل اتفاق می افتد و داستان یک اعضای هیات منصفه 
)نیکلاس هولت( را دنبال مــی کند که متوجه می 
شود ممکن است باعث مرگ قربانی شده باشد. او باید 
تصمیم بگیرد که آیا هیات منصفه را برای نجات خود 
تحت تاثیر قرار دهد یا حقیقت را فاش کند و خود را 

تحویل دهد. »تونی کولت« در نقش دادستان بازی 
می کند.

قرار است ساخت این پروژه ســینمایی از ماه ژوئنو 
همزمان با ۹۳ سالگی »کلینت ایستوود« آغاز شود.  
»ایســتوود« در طول دوران فعالیت سینمایی خود 
که از دهه ۱۹۵۰ میلادی آغاز شــده توانســته هم 
در فهرســت محبوب ترین بازیگران تاریخ ســینما 
قرار بگیرد و هم در عرصه کارگردانی به دو اســکار 
 بهتریــن فیلــم و دو اســکار بهتریــن کارگردانی 

دست یابد. 
»ایستوود« پس از آن، در سه فیلم وسترن اسپاگتی 
بازی کرد که این فیلم ها به موفقیت بزرگی دســت 
یافتند تا او یــه یکــی از محبوب تریــن بازیگران 
سینما تبدیل شود. او در ســال ۱۹۷۱ نیز توانست 
در اولین تجربه کارگردانی خود فیلم »میســتی را 
برایم پخش کن« را مقابل دوربین ببرد که با بودجه 
 ۷۲۵ هزار دلاری به فروشی بالغ بر ۱۰ میلیون دلار 

دست یافت.

رئیس جمهور در نشســتی با فعالان دانشــجویی 
به برخی شــبهات درباره شــائبه بنگاه داری دولت، 
برنامه دولت برای منضبط کردن نظام پولی و بانکی 
کشور، مولدسازی، وعده ساخت ۴ میلیون مسکن، 
عدم هماهنگی مواضع برخی دولتمردان، انتصابات، 
فیلترینگ، موضوع عفاف و حجاب و سفرهای استانی 
دولت پاسخ گفت. به گزارش ایسنا، جمعی از فعالان و 
نمایندگان تشکل های دانشجویی دانشگاه های سراسر 
کشور در نشستی صمیمی با سید ابراهیم رئیسی که 
با حضور وزاری علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، معاون اجرایی و رئیس دفتر 
رئیس جمهور و همراه با ضیافت افطار برگزار شد، به 
بیان نظرات و دیدگاه های خود در حوزه های مختلف 
پرداختند و رئیس جمهور پس از ۲ ساعت شنیدن 
سخنان صریح ۱۳ تن از مدعوین، به برخی سوالات و 

شبهات مطرح شده از سوی ایشان پاسخ گفت.
رئیسی در این نشست ضمن گرامیداشت روز جهانی 
قدس و تمجید و قدردانی از حضور پر شور و باشکوه 
ملت ایران و آزادگان جهــان در راهپیمایی این روز، 
از نقش دانشــجویان متعهد، مومــن و انقلابی در 
خنثی سازی توطئه دشمنان در اغتشاشات پاییز سال 
گذشته برای به تعطیلی کشاندن دانشگاه ها تجلیل 
کرد و گفت: جنبش های دانشجویی با افراشته نگه 
داشتن پرچم علم افزایی و مطالبه گری، دشمن را در 

ایجاد اخلال در فضای علمی کشور ناکام گذاشتند.
رئیسی کسب مرجعیت علمی دانشگاه های کشور 
را از جمله افتخارات ایران اسلامی دانست، اما تاکید 
کرد جامعه علمی کشور به این میزان از پیشرفت قانع 
نباشد و برای علم افزایی، تربیت نیروی انسانی کارآمد 
و مشارکت در حل مسائل کشور تلاش بیشتری کند.

رئیس جمهور ســپس ناظر به ســخنان تعدادی از 
نمایندگان تشکل های دانشجویی، به تشریح وضعیت 
کشور در زمان تحویل گرفتن اداره امور از دولت قبل و 
برخی اقدامات و دستاوردهای دولت در حوزه اقتصاد 
از جمله اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها، کاهش 
۲۰ درصدی نرخ تورم در ۶ ماهه ابتدایی آغاز به کار 
دولت، واقعی سازی درآمدهای دولت و شناسایی ۲ 
میلیون مودی مالیاتی جدید و رسیدن به موفقیت کم 
نظیر اداره کشور بدون کسری بودجه در سال گذشته 

با کنترل منابع و مصارف دولت پرداخت.
رئیسی همچنین توقف رشد سرســام آور نقدینگی 
و حتی نزولی شدن رشــد نقدینگی، رسیدن به رشد 
اقتصادی ۴ درصدی پس از یک دهه رشــد اقتصادی 
نزدیک به صفر، تحقق وعده ایجاد یک میلیون شغل در 
سال گذشته، رشد چشمگیر و قابل توجه تعداد و حجم 
فعالیت شــرکت های تولیدی دانش بنیان، اختصاص 
ده ها هزار میلیارد تومان برای اجرای قوانین و طرح هایی 
همچون رتبه بنــدی معلمان پس از ۱۳ ســال وقفه، 
طرح همسان سازی حقوق بازنشستگان و همچنین 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری، افزایش فروش نفت 

و تامین منابع ارزی مورد نیاز کشور به رغم فشارهای 
بی سابقه دشمن را بخشی دیگر از دستاوردهای دولت 
مردمی برشمرد. رئیسی در ادامه به برخی پرسش ها و 
شبهات نمایندگان تشکل های دانشجویی درباره شائبه 
بنگاه داری دولت، برنامه دولت برای منضبط کردن نظام 
پولی و بانکی کشور، مولدسازی، وعده ساخت ۴ میلیون 
مســکن، عدم هماهنگی مواضع برخی دولتمردان، 
انتصابات، فیلترینگ، موضوع عفاف و حجاب و سفرهای 

استانی دولت پاسخ گفت.
رئیس جمهور درباره شــائبه بنگاهداری دولت گفت: 
دولت ســرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های اقتصادی را 
مفید، اما بنگاه داری دولتی را مضــر می داند و به هیچ 
عنوان بنگاه داری از سوی دستگاه های اجرایی و بانک ها 
مورد تایید دولت نیست و با موارد تخلف برخورد شده 
و خواهد شد. رئیسی درباره برنامه دولت برای منضبط 
کردن نظام پولی و بانکی کشور نیز تصریح کرد: معتقدیم 
تحول اقتصادی در گرو اصلاح نظام بانکی است. دولت 
در بازنگری در عملکرد و مقررات نظام بانکی مصمم و 
مقابله با بی انضباطی مالی بانک ها و اضافه برداشت برخی 
موسسات پولی و بانکی را وظیفه خود می داند. آیت الله 
رئیسی در ادامه در پاسخ به شبهه یکی از حاضرین درباره 
لایحه مولدسازی دارائی های دولت گفت: در همه قوانین 
توسعه محور موجود در کشــور و حتی قوانین بودجه 
سال های اخیر بر مولدسازی اموال مازاد دولت ها تاکید 
شــده، اما دولت های قبل هیچ کدام به این قانون عمل 
نکرده اند. دولت مردمی در راســتای اجرای این قانون 
مغفول مانده ساز و کاری طراحی کرد، اما متاسفانه برخی 
با تنگ نظری این اقدام دولت را به شیوه ای نادرست در 
جامعه مطرح کردند. رئیسی درباره پرسش دیگری مبنی 
بر امکان تحقق وعده ساخت ۴ میلیون مسکن در سال 
نیز تصریح کرد: ســاخت یک میلیون مسکن در سال، 
پیش از آنکه وعده این دولت باشد، نیاز قطعی و ضروری 
کشور و بر اساس مصوبه مجلس، یک الزام قانونی است. 
مسئله مسکن برای دولت فقط شعار انتخاباتی نیست، 
بلکه یک مســئله محوری ناظر به نیاز کشور است و از 
این رو دولت با تمام توان برای تحقق این نیاز کشــور 
و اجرای این الــزام قانونی تلاش خواهــد کرد. رئیس 
جمهور همچنین درباره عدم هماهنگی در مواضع برخی 
دولتمردان نیز اظهار داشت: نظر رسمی دولت درباره 
مسائل مختلف کاملا مشخص و به صورت روشن اعلام 
می شود و اگر گاهی سخنی مغایر با نظر دولت از سوی 
یکی از دولتمردان مطرح می شــود، یک نظر و دیدگاه 

شخصی بوده و قابل تعمیم به کلیت دولت نیست.
رئیس جمهور در ادامه به طرح موضوع عفاف و حجاب 
از سوی یکی از دانشجویان اشاره کرد و افزود: دولت 
مردمی در موضوع عفاف و حجاب به دنبال حل مسئله 
با نگاه فرهنگی است، چرا که دشمن با برنامه ریزی 
قصد دارد آن را به یک موضوع امنیتی تبدیل کند و 
دولت نیز با برنامه ریزی قطعا اجازه تحقق خواست 

دشمنان را نخواهد داد.

جانشــین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا 
از اجرای طرحــی جدید برای برخــورد با تخلفات 
موتورسیکلت سواران خبر داد. موتورسیکلت  همواره 
یکی از چالش های حوزه ترافیک در سطح کشور است 
چرا که این وسیله سهم قابل توجهی از قربانیان سالانه 
حوادث رانندگی در کشور را به خود اختصاص داده و 
علاوه بر آن ارتکاب تخلفاتی نظیر حرکت از پیاده رو، 
حرکت در خطــوط ویژه، انجام حرکات نمایشــی، 
حمل بار غیر متعارف و... نیز ســبب شده تا همواره 
طرح های مختلفی برای ارتقاء ایمنی و رفتار ترافیکی 
موتورسیکلت سواران اجرا شود. طرح هایی که برخی 
از آنها متوقف شد و برخی دیگر مانند طرح موتوریار 
همچنان در حال اجراســت. حالا سردار سیدتیمور 
حسینی، جانشین رئیس پلیس راهور فراجا از اجرای 
طرحی جدید برای برخورد با تخلفات موتورسیکلت 
سواران خبر داده اســت. او گفت: قبل از هرچیز باید 
تاکید کنم که نباید درمورد موتورسیکلت سواران از 
واژه ها و عباراتی مانند جمع آوری و ســاماندهی و ... 
اســتفاده کنیم. طرح هایی که اجرا می کنیم باید در 
راستای فرهنگ سازی و برخورد با تخلفات باشد. در 
واقع یعنی طرحی را اجرا کنیم که هم رفتارهای ایجابی 

در آن تعریف شده باشد و هم رفتارهای سلبی.
وی ادامه داد: در همین راستا نیز طرح ها و پیشنهادات 
مختلفی برای برخورد با تخلفات موتورسیکلت سواران 
بررسی کردیم. همچنین طرح هایی را که در گذشته 
اجرا شده بود، بررسی و آسیب شناسی کردیم و دلایل 
عدم موفقیت هرکدام را مورد توجــه قرار دادیم، در 
نهایت طرحی به نام غدیر تدوین شد که این طرح به 
زودی برای ساماندهی موتورسیکلت سواران اجرایی 

خواهد شد.  
حســینی با بیان اینکه رویکرد اصلی در طرح غدیر، 
توجه به اقدامــات ایجابی اســت؛ گفــت:  یکی از 
تجربه های نــه چندان خوب ما در طول ســال های 
گذشته این بود که فقط و فقط شروع کردیم به جمع 

آوری موتورسیکلت ها و آنها راه به پارکینگ بردیم، 
مدتی بعد پارکینگ ها از موتورهای توقیفی پر شد و در 
واقع موتور ها آنجا رسوب کردند که این چرخه، یک 

چرخه معیوب بود.
جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا با 
تاکید بر اینکه تلاش شــد که اقدامات پلیس راهور 
در این حوزه اقدامات اثر بخشــی باشــد، گفت: این 
اثربخشی نیز از طریق انجام اقدامات ایجابی و سلبی 
انجام خواهد شد. به هرحال ما باید بپذیریم که موتور 
سیکلت وسیله نقلیه ای با قدرت مانور بالاست و باید در 
یک چهارچوبی قرار بگیرد و راکب آن نسبت به رعایت 
قوانین و مقررات حساس باشد و از بی نظمی پرهیز 
کند. برای تحقق این امر هم باید کار ســلبی کنیم و 
هم باید اقداماتی از جنسی اجرای مقررات و برخورد با 

تخلفات را انجام دهیم.
حسینی با بیان اینکه در طرح غدیر تخلفاتی مانند 
حرکت از خطوط ویژه، حرکت خلاف جهت، حرکت 
از پیاده رو، مخدوش کردن پلاک و... مورد توجه است، 
گفـت: در فازهای بعدی به تخلفات دیگر نیز رسیدگی 
خواهد شد. جزئیات این طرح را به زودی به طورکامل 
اعلام خواهیم کرد. در این طرح موضوع آموزش بسیار 

مورد توجه است.
جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا به 
شرکت های به کارگیرنده موتورسیکلت سواران نیز 
اشاره کرد و افزود: این شرکت ها نیز باید هم نسبت به 
جان و ایمنی کارمندان خود حساس و مسئول باشند 
و هم نسبت به آموزش و نحوه رانندگی و استفاده این 
افراد از موتورسیکلت حساسیت لازم را داشته باشند. 
وی درباره ترخیص موتورســیکلت های رسوبی نیز 
گفت: از ســال ۹۸ طرحی برای موتورسیکت های 
رسوبی اجرا شــد. قسمتی ترخیص شــدند و یک 
درصدی هم مانده که کسی سراغشان نیامده است، 
این ها هم به زودی بر اســاس قانون تعیین تکلیف 

خواهند شد.  

ایجاد ساز و کار جدید ارتباط دانشگاه با دولتقیمت گذاری دارو در صورت لزوم و طبق روال گذشته

طرح جدید پلیس برای برخورد با تخلفات موتورسیکلت 

سياسیفرهنگی 

ممنوعیت سفر عربستانی ها به ایران برداشته شد

فیلم جدید »کلینت ایستوود« در ۹3 سالگی



اقتصاد2
ایران

۲ بانــک عامل فــروش ارز 
مسافرتی شدند

طبق اعلام معاون مرکز مبــادلات، علاوه بر 
بانک ملی از این پس، بانک ملت نیز نســبت 
به فروش ارز مسافرتی اقدام می کند. مسعود 
توکلی با اعلام خبر افزایش تعداد بانک های 
فروشنده ارز مســافرتی، اظهار داشت: شعب 
منتخب ارزی بانک ملت هم مانند بانک ملی 
نسبت به فروش ارز مسافرتی اقدام می کنند و 
متقاضیان ارز مسافرتی می توانند به این شعب 

نیز مراجعه کنند.
وی افزود: متقاضیان خرید ارز مســافرتی با 
مراجعه به شــعب ارزی اعلام شــده از سوی 
این بانک هــا، در ازای پرداخت معادل ریالی 
ارز مسافرتی، رسیدی را دریافت می کنند که 
باید آن را در فرودگاه تحویل باجه های ارزی 

بدهند و ارز خریداری شده را دریافت کنند.
به گفته توکلی، هم اکنون هــر دو بانک )ملی 
و ملــت( در فرودگاه هــا باجه هــای ارزی و 
خودپردازهــای ارزی دارند که مســافران می 
توانند از این طریق نسبت به دریافت ارز خود 
اقدام کنند. طبق تصمیــم بانک مرکزی؛ برای 
مسافرت های زمینی 300 یورو و مسافرت های 
هوایی 500 یورو اختصاص داده شده است؛ ارز 
مسافرتی در پشت گیت فرودگاه ها به مسافران 

تحویل داده خواهد شد. 
 مســافران برای دریافت 500 یورو باید  بلیط 
مسافرت هوایی - گذرنامه معتبر - عوارض خروج 
پس از اخذ اسناد مثبته را به باجه بانک ملی یا 
بانک ملت در فرودگاه ها ارائه دهند. مسافران 
برای دریافت 300 یورو ارز مســافرتی زمینی، 
ریلی و دریایی نیز باید بلیط مسافرت دریایی 
و ریلی - گذرنامه معتبر با حداقل 6 ماه اعتبار 
- ویزای کشور مقصد در صورت نیاز – عوارض 
خروج از کشور به باجه های بانکی ارائه دهند. 
گفتنی است، قیمت ارز مسافرتی مانند نرخ های 
اعلامی در بازار متشکل ارزی است. ضمن اینکه 
فروش ارز به افراد با سن قانونی کمتر از 5 سال 

و ایرانیان مقیم خارج از کشور انجام نمی شود.

کاهش جزئی نرخ سود بین بانکی
نرخ سود ۲۳.۴۳ درصد شد

نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به چهارشنبه 
۲3 فروردین با کاهش جزئی نســبت به هفته 
گذشــته به ۲3.۴3 درصد رسید. گزارش جدید 
بانک مرکزی از نرخ سود بین بانکی نشان میدهد 
که این نرخ در هفته گذشته  روند کاهشی را طی 
کرده و به ۲3.۴3 درصد رســیده است. بنابراین 
نرخ ســود بین بانکی از ۲3.۴6 درصد در هفته 
منتهی به 16 فروردین به ۲3.3۴ درصد در هفته 

منتهی به ۲3 فروردین ماه کاهش یافته است.
رونــد صعودی نرخ بهــره بین بانکــی از بهمن 
ماه سال گذشــته آغاز شــد؛ از هفته منتهی به 
30 آذرماه، نرخ ســود بین بانکی وارد کانال ۲1 
درصدی شده و تا هفته منتهی به 19 بهمن ماه 
در همین کانال در نوسان بود ولی از ۲6 بهمن ماه 
این نرخ رکورد جدیدی در کانال  ۲۲ درصدی به 
ثبت رساند و حالا این نرخ در کانال ۲3درصدی 

در نوسان است.
بانک مرکزی در واکنش به افزایش نرخ ســود 
بین بانکی، کریدور این نرخ را که پیش از این از 1۴ 
تا ۲۲ درصد بود به 17 تا ۲۴ درصد افزایش داد، 
نرخ بهره بین بانکی اما بار دیگر به سقف کریدور 
جدید خود نزدیک می شود و باید دید که بانک 
مرکزی اجازه شکسته شدن این سقف را خواهد 

داد یا نه.

رشد ۷۱ هزار واحدی بورس
شاخص کل با رشــد خوب 71 هزار واحدی 
جایگاه جدیــدی را برای خــود ایجاد کرد. 
شاخص کل بورس در ابتدای معاملات با یک 
رشد عالی توانسته مقاومت های پیش رو را به 
یک باره از میان برداشته و به سقف جدیدی 
برسد، شاخص کل با رشد 71۴97 واحدی به 

جایگاه ۲۲51 هزار واحد رسیده است.
تاکنون نمادهای فملی، فارس، فولاد، پارسان 
بیشترین تأثیر مثبت را بر شاخص کل داشته 
و نمادهای شستا، وکغدیر، شتران و شبندر نیز 

جزو پرتراکنش های بازار هستند.
در این لحظه 3۲9 نماد مثبــت، ۲۸9 نماد 
صف خرید، 13 نماد منفی و ۴ نماد نیز صف 
فروش هستند و ارزش معاملات خرد به عدد 
9.3۲0 میلیارد تومان رسیده است. بازار اگر 
این رونــد را ادامه دهد می تــوان گفت روند 
صعودی دوباره بورس با این شــروع پرقدرت 

آغاز شده است.

اخبار

ســخنگوی ارزی بانــک 
مرکزی ضمن اعلام اینکه 
این بانک مرکزی با فروش 
ارز خارج از ســامانه های 
مجــاز مقابلــه می کند، 
تصریح کرد: 95 تا 99 درصــد از نیازهای تجاری 
کشور با دو نرخ ۲۸ هزار و 500 تومان و حدود 36 
هزار و 600 تومان تامین می شود که این مستلزم 
گذر زمان است تا مردم اثرات آن را درک کنند و در 
کنار این باید فضای انتظارات تورمی مدیریت شود.

به گزارش ایسنا، نظری در یک گفت و گوی رادیویی 
به بررســی مقابله بانک مرکزی با فروش ارز خارج 
از ســامانه های مجاز پرداخت و درباره اینکه بانک 
مرکزی چگونه با فروش ارز خارج از ســامانه های 
مجاز مقابله می کند در شرایطی که هم می خواهیم 
بازار متعادل باشد و هم تامین صورت بگیرد و هم 
اینکه همه چیز تحت تاثیر قیمت بازار آزاد اســت، 
گفت: البته بانک مرکزی در میدان بوده و وظایفی را 
که داشته تا به حال به نحو احسن انجام داده است.  
نظری در پاســخ به اینکه قیمت ارز هم از نظر روانی 
با همه چیز و با همه کس بازی می کند، شــما آن را 
مباح و مجاز دانستید و این هم حتما طبیعی توصیف 
می شود، درســت اســت؟ اظهار کرد: چون موضوع 
صحبت مان سامانه های ارزی است، راجع به سامانه ها 
صحبت می کنم. بانک مرکزی به هر حال برای تامین 
نیازهای تجاری کشور که تامین کالا و خدمات است، 
بسترهایی را فراهم کرده که برای مثال صادرکنندگان 
و واردکنندگان وارد بشــوند و آنجــا نیازهای ارزی 
که واردکننده ها دارند را از طریق فروشــی که صادر 

کننده ها آنجا انجام می دهند، تامین کنند.
سخنگوی ارزی بانک مرکزی افزود: موضوع قیمت 
گذاری که در این سامانه ها انجام می شود، عمدتا 
از دید باز واردکننده بر اساس قدرت خرید مردم و 
کشش قیمت ها بر اساس شرایط اقتصادی است و 
عمدتا اگر بازرگانی بیاید در این سامانه  نیمای ما یا 
تالار دوم ما اقدام به فروش ارز کند و وارد کننده ها 
هم بیایند متقابلا از این خریــد انجام بدهند، این 
فرآیند از ســال 1397 در حال انجــام بوده و آنجا 
مشــوق هایی برای صادرکننده هــا در نظر گرفته 
شــده، بحث تعهد ارز حاصل از صادرات است که 
صادر کننده های ما موظف هستند بر اساس قوانین 

و مقررات از جمله مثلا قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، این ارز را به چرخه اقتصاد برگردانند. 

واردکنندگان ما موظفنــد از طریق بانک و صرافی 
از سامانه  نیما خرید کنند و عمده نیازهای تجاری 
کشور در حال انجام اســت به خصوص با تغییراتی 
که اخیرا در نحوه نرخ گذاری در سامانی نیما انجام 
شــد، این موضوع تا حدود زیادی حل شده است و 
عمده صادر کننده های ما دارند با رغبت نسبت به 
عرضه ارزشان اقدام می کنند و آن طرف هم نیازهای 

تجاری ما بر همین اساس تامین می شود.
او آخرین قیمت دلار را حدود 36 هزار و 600 تومان 
عنوان کرد و افزود: قیمت ۲۸ هزار و 500 تومان هم 
قیمت پرتال ارزی برای واردات کالاهای اساســی 
است، آن قســمت برای کالای اساسی، چون نیاز 
اساسی مردم است، توجه ویژه ای روی این مسئله 
اســت که این کالا حتما بهای تمام شده اش برای 
تجار به شکل معقول و قابل قبولی باشد به همین 
شــکل هم به شــکل معقولی در آن پروسه قیمت 
گذاری که وزارتخانه هایی که متصدی آن هستند 
بتوانند مدیریت کنند و با قیمت مناسبی این کالاها 

در دسترس مردم قرار گیرد.
نظری درباره اینکه نســبت به عدم اطمینان برای 
دسترسی کافی همه به نرخ ۲۸ هزار و 500 تومانی 
انتقاد مطرح اســت، گفت: اکنون ما نه تنها برای 
کالای اساسی بلکه برای سایر کالاها هم طی چند 

ماه گذشــته ارز ۲۸ هزار و 500 تومانی در سامانه 
تامین کرده ایم،  چون از لحاظ بحث مدیریت سبد 
ارزی و دارایی های بانک مرکزی فروش ارز به شکلی 
انجام شده که نیازها به طور کامل برآورده شده، حالا 
برای یکسری از صادر کننده هایی که تمایل داشتند 
که نرخ متفاوت از این فروش داشته باشند، ما آمدیم 
سامانه نیما را به شکلی تعبیه کردیم که فروش ارز را 

بتوانند با نرخ متفاوت تری انجام بدهند.
وی درباره اینکه قیمت بــالا روی توزیع ارز اثرات 
منفی خــودش را دارد، نیز گفــت: کل نیاز کالای 
اساســی ما با همان ۲۸ هــزار و 500 تومان انجام 
می شود و به خوبی هم انجام می شود، چه از طریق 
خط اعتباری که بانک مرکزی برای کالای اساسی 
تخصیص داده، چه از طریق ســایر منابعی که در 

اختیار است این کار انجام شده است.
همچنین از دید صرافی هایی که نهاد تحت نظارت 
بانک مرکزی هم هستند عرض کنم که حوزه نظارت 
ما حضور فعال در این زمینه دارند. شبکه صرافی ما 
در کنار بانک ها در دوران تحریم کمک شــایانی به 
نقل و انتقالات ارزی و تســهیل امور تجاری کشور 
کردند که این موضوع مدنظر بانک مرکزی بوده و 
عمده صرافی ها در همان چارچوبی که دستورالعمل 

نظارت بر صرافی هاست، اقدام می کنند.
سخنگوی ارزی بانک مرکزی همچنین در توضیح 
مقابله  با فروش ارز خارج از سامانه  تصریح کرد: اولا 

مقابله ما ابزارهای نظارتی بانک مرکزی بوده و اساسا 
مقابله ای که شما می فرمایید در چارچوب قوانین و 
مقررات و همین طور نظارت حضوری بانک مرکزی 
در حال انجام است، بخشی هم نظارت پسینی بانک 
مرکزی اســت که اگر گزارشی در این زمینه باشد، 
چون تا جایی که ما مطلع هســتیم و گزارش های 
میدانی داریم عمده  کسب و کار تجاری و صرافی ها 
در آن چارچــوب عمل می کنند. اگــر هم موردی 
خارج از چارچوب است در قالب آن نظارت پسینی 
و آن اطلاعیه هایی که حوزه نظارت ما منتشر کرده 

است، حتما بررسی و رسیدگی خواهد شد.
طبق اعلام صدا و سیما، وی درباره اینکه اعداد بازار، 
اعدادی که گفته شــده در فضای مجازی است که 
مطرح می شود و  10 - 1۲ هزار تومان و گاهی هم 
بیشتر از نرخ واقعی عنوان می شود،   گفت: این اعداد 
اعدادی نیست که با آن تامین تجاری انجام شود. ارز 

کالای اساسی ۲۸ هزار و 500 است.
نظری درمورد اینکه سازنده های مسکن با این عدد 
روانی خانه ها را قیمت می گذارند، خودروسازان با 
این وضعیتی که دارند یک چیزی اظهار می کنند، 
ولی بــازار به ایــن گرایش دارد، بخــش زیادی از 
خدمات، در تعویض روغنی با ارز 50 هزار تومانی با 
مشتری حساب و کتاب می کنند،   اظهار کرد: این 
بخش شــاید به دلیل انتظارات تورمی بوده که در 

جامعه شکل گرفته است.
او در پاســخ به اینکه این انتظارات پوست مردم را 
می کند و از نظر سیاسی بیانش خوب است هم آقای 
رئیس کل و هم بقیه هم می آیند و می گویند، ولی 
واقعیت میدان چیز دیگری به ما می گوید،   تصریح 
کرد: واقعیت میدان بحث قیمت گذاری در بعضی 
از خدمات خرد و بعضی از کسبه ما ممکن است بر 
اســاس آن نقطه نظراتی که دارند قیمت گذاری را 
انجام دهند. ما از دید بانک مرکزی به عنوان تامین 
کننده ارز برای مصارف تجاری و اصلی مردم، دو نرخ 
وجود دارد و ارز با این دو نرخ در حال تامین است. 
بالای 95 درصد شــاید 99 درصد نیازهای تجاری 
کشور با این دو نرخ انجام می شود که این مستلزم 
گذر زمان اســت تا مردم اثرات این سیاست های 
ارزی بانک مرکزی را بتوانند به شکلی درک کنند 
و در کنار این آن فضــای انتظارات تورمی مدیریت 
بشــود و کم کم ما برویم به این سمت که واقعا آن 
کالا و خدماتی که مردم می خواهند در دســترس 

قرار بگیرد.

مقابله با فروش ارز خارج از سامانه های مجاز

ارز ۹۹ درصد از واردات تامین شد

۹۰۱ هزار نفر متقاضی نهضت 
ملی مسکن شدند

سرپرست بانک مســکن از افتتاح حساب بیش از 
901هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن خبر داد و 
گفت: تاکنون 60هزار و 77۸ میلیارد تومان به حساب 
ســازندگان این طرح پرداخت شده است. عسکری 
سرپرست بانک مسکن با اعلام اینکه 901 هزار و ۸91 
نفر در طرح نهضت ملی مسکن افتتاح حساب کردند 
از پرداخت 60 هزار و 77۸ میلیارد تومان به حساب 
سازندگان خبر داد. به گفته وی، تاکنون از محل آورده 
متقاضیان معادل ۲3 هزار و ۴66 میلیارد تومان و از 
محل تسهیلات معادل 37 هزار و 31۲ میلیارد تومان 
به حساب سازندگان واریز شده است. عسکری میزان 
قرارداد های تســهیلاتی منعقده در بانک مسکن را 
معادل ۲31 هزار و 5۲۲ واحد مسکونی به مبلغ 7۸ 

هزار و ۸51 میلیارد تومان اعلام کرد.

هر مجموعه  و فردی که برای تالار داخلی 
خرید می کند، اجازه صادرات ندارد

اســتقلال بازار مــواد اولیه از 
تکانه های نرخ ارز

وزیر صمت با بیان اینکه می بایست قیمت های داخلی 
را از قیمت های خارجی و نرخ ارز مستقل و جدا کرد، 
گفت: برنامه وزارت صمت مستقل کردن بازار مواد اولیه 
از تکانه های خارجی و نرخ ارز است. به گزارش وزارت 
صمت، »سیدرضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در یک برنامه تلویزیونی در این خصوص اینگونه 
توضیح داد: امروز در حال تولید فولاد و مس در کشور 
هستیم اما نباید نگاه کنیم که در بورس فلزات لندن 
)LME(، یا در فوب چین و یا در ســی آی اس قیمت 
فولاد چقدر است، پس باید قیمت فولاد در کشور هم به 
همان میزان باشد. همچنین نباید اینگونه باشد که اگر 
قیمت شمش 600 دلار باشد اما تغییر نکند ولی با بالا 
و پائین شدن قیمت دلار، بازار داخلی را از دست دهیم.

وزیر صمت در مورد برنامه مهار تورم که در حال تحلیل 
از سوی برخی از کارشناسان است و به زودی بازخورد آن 
برای عموم مردم منتشر می شود، اضافه کرد: نخستین 
و مهمترین نکته این برنامه آن است که تا زمانی که بازار 
مواد اولیه را از تکانه های خارجی مستقل نکنیم و در آن 
ثبات نداشته باشیم، تنظیم بازار در پائین دست، کاری 

بسیار سخت بوده و دچار چالش می شود.
وی با بیان اینکــه در این حوزه، آنچــه مرتبط به 
وزارتخانه اســت، اقدامات مناسبی روی آن صورت 
گرفته، ادامه داد: برای نمونه اگر بازار فولاد رصد شود، 
مشخص می شود در یک ماه اخیر با کاهش قیمت 
روبرو بوده اســت. در این زمینه آهن اســفنجی به 
نزدیک 10 میلیون تومان در هر تن رسید، شمش با 
کاهش قیمت به رقم 17 میلیون تومان رسید و چند 
روز پیش در عرصه میلگرد در بورس هم قیمت آن به 
زیر ۲0 میلیون تومان در بورس رسید که ان شاءالله 

این روند ادامه خواهد داشت.
فاطمی امین با اشاره به اینکه در حوزه فولاد کاملا بازار 
داخلی از بازار خارجی جدا شده، تاکید کرد: بر اساس 
سازوکار جدید، دو تالار در بورس کالا پیش بینی شده 
که شــامل تالار داخل و تالار صادراتی اســت. بر این 
اساس، هر مجموعه  و فردی که برای تالار داخلی خرید 
می کند، اجازه صادرات نــدارد. وی در این خصوص 
اضافه کرد: تنها شمش، میلگرد و ورقی قابلیت صادرات 
دارد که یا در تالار صادراتی عرضه شــده و یا در تالار 
داخلی عرضه شده اما مشتری نداشته است، پس اجازه 

صادرات دارد.
وزیر صمت با بیان اینکه در این طــرح بازار داخلی و 
خارجی کاملا از هم جدا شده، خاطرنشان کرد: بنابراین 
هر زمان قیمت شمش، میلگرد و... در بازارهای خارجی 
بالا و پائین رفته و یا قیمت ارز دچار نوسان شود، ابتدا 
در بازار داخلی عرضه می کند که تابع عرضه و تقاضای 
داخلی بوده و مستقل از قیمت جهانی، قیمت گذاری 
می شود. این مساله یک شرط دارد؛ آنهم اینکه ابتدا باید 

در تالار داخلی عرضه شود.
وی با بیان اینکه این طرح در فولاد انجام شــده و در 
مس در حال اجرایی شدن است، در خصوص وضعیت 
پتروشیمی هم توضیح داد: پتروشیمی در حوزه وزارت 
نفت است اما ابتدای امســال و در حدود یکی دو روز، 
یک آشــفتگی رخ داد و مواد پتروشیمی بر اساس ارز 
36-37 هزار تومان قیمت گذاری شد. در این زمینه 
پیگیری ویژه ای از ســوی وزارت صمت و با همکاری 
بانک مرکزی و وزارت نفت صورت گرفت و سقف قیمت 
پایه برای محصولات پتروشیمی روی ۲۸ هزار و 500 

تومان بسته و نهایی شد.
فاطمی امین با تاکید بر اینکه متاسفانه در قوانین چنین 
چالشی وجود دارد، همچنین گفت: در قانون برنامه 
هفتم، بندی از سوی وزارت صمت به دولت پیشنهاد 
شد و در کمیسیون ویژه برنامه هفتم در دولت هم تائید 
شد، مبنی بر اینکه قیمت های داخلی را از قیمت های 
خارجی و نرخ ارز مســتقل و جدا شود؛ موضوعی که 
مخالفان خود را دارد اما برای ثبات اقتصادی کشور به 

شدت لازم است.
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مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: طبق 
برآوردهای صورت گرفته، از مجموع سطح کشت گندم 
کشور پیش بینی می شود که بین ۸ تا ۸.5 میلیون تن 
خرید تضمینی گندم انجام شود. به گزارش وزارت جهاد 
کشاورزی، »سهراب سهرابی« با اشاره به اقداماتی که از 
ابتدای سال زراعی جاری در حال انجام است، افزود: این 
اقدامات شامل تهیه و تدارک کودهای شیمیایی بوده که 
امسال در مجموع بیش از 3 میلیون و ۲00 هزار تن انواع 
کودهای شیمیایی یارانه ای را تهیه و تدارک دیده ایم و 
محموله های تدارک دیده شده بین کشاورزهای کشور 

هم توزیع شده است.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: 
همچنین بذور اصلاح شــده لیبل دار گندم نیز تهیه و 
تدارک شده است که 3۲0 هزار تن انواع بذور مخصوص 
اراضی آبی و دیم تهیه کرده ایم و در بین کشاورزان توزیع 

شده است، بذور تدارک دیده شده نسبت به سال قبل 
100 هزار تن بیشتر است. ســهرابی از رشد بیش از 6 
برابری سطح کشت قراردادی گندم آبی در کشور خبر 
داد و تصریح کرد: سطح کشت قراردادی گندم آبی کشور 
در مجموع ۲50 هزار هکتار بوده است و در سال جاری 
این عدد به یک میلیون و 550 هزار هکتار رسیده است. 
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی در خصوص 
طرح جهش تولید در دیم زارها، گفت: این طرح به مدت 
سه سال اجرایی می شود و در حال انجام است همچنین 
در ســال جاری ۴ میلیون و ۲00 هزار هکتار از اراضی 
گندم زارهای کشور تحت پوشــش طرح جهش تولید 

دیم زارها قرار گرفته است. این طرح به عنوان یک پروژه 
مشترک بین جهاد کشاورزی و ستاد اجرایی فرمان امام 
)ره( در ۲1 استان کشور در حال انجام است. وی بیان کرد: 
در سال جاری سطح کشت گندم آبی ایران یک میلیون 
و 990 هزار هکتار اســت و سطح کشــت گندم دیم 3 
میلیون و 960 هزار است و مجموع سطح کشت دیم آبی 
و دیم ایران 5 میلیون و 950 هزار هکتار است. سهرابی در 
خصوص میزان بارش های کشور در سال جاری تصریح 
کرد: طبق آخرین گزارش سازمان هواشناسی در سطح 
کشور در سال جاری بارش  در کشور 1۴۸ میلی متر بوده 
که در مقایسه با بلندمدت ۲0 درصد کاهش و در مقایسه 

با سال گذشته ۸/6 درصد افزایش داشته است. وی ادامه 
داد: وضعیت بارش ها در 16 استان کشور افزایش داشته 
و در سایر استان ها کاهش بارش داشته ایم، در استان های 
جنوبی کشور وضعیت کشت، تولید و شرایط تولید از سال 
گذشته مناسب تر است، اما استان هایی مثل گلستان، 
اردبیل استان آذربایجان شرقی، زنجان، خراسان رضوی 
شرایط بدتری نسبت به سال گذشته و بلندمدت دارد و 
بحران خشکسالی را سپری می کند. وی با بیای این که 
معمولاً در ایران برداشت گندم از اوایل فروردین ماه آغاز 
می شود و تا پایان شهریور ماه نیز در مناطق سرد کشور 
ادامه دارد، تصریح کرد: برای سال آتی نیز تامین حدود 
500 هزار تن بذر برنامه ریزی شده و هسته های بذری نیز 
در اختیار شرکت های تولیدکننده بذر قرار گرفته است، 
آنها نیز با هماهنگی پیمانکاران تکثیر بذر در حال تولید 

بذر گندم هستند.

کشور به ۱۲،۵ میلیون تن گندم نیاز دارد

پیش بینی خرید ۸.۵ میلیون تن گندم از کشاورزان
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معاون وزیر جهادکشاورزی در نامه ای اعلام کرد که 
محدودیت مبادی خروجی ایجاد شده در خصوص 
صادرات و خروج پیاز خوراکی لغــو و صادرات از 

تمامی گمرکات مجاز اعلام شود. 
در متن نامه محسن شیراوند به علیرضا پیمان پاک 
- رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران - آمده 
است: احتراما پیرو نامه شماره 1۴01/500/۸۸675 
تاریخ دوم بهمن 1۴01 موضوع عوارض صادراتی 
برخی محصولات جالیزی در سال 1۴0۲ بر اساس 
آمار تولید، مصرف و پایش بازار پیاز خوراکی )در 
بازه زمانی فروردین، اردیبهشت و خردادماه سال 
جاری( با اســتناد آمار پیش بینی تولید معاونت 
امور زراعت، مصرف ماهانه کل کشور و مازاد احصا 

شده مقرر شد:

1_ محدودیت مبادی خروجی ایجاد شده با استناد 
نامه شماره 1۴01/500/97۴16 تاریخ اول اسفند 
1۴01  این معاونت در خصوص صادرات و خروج 
پیاز خوراکی لغو و صــادرات از تمامی گمرکات 
مجاز اعلام شود. ۲_ از تاریخ ابلاغ این نامه تا پایان 
خردادماه ســال جاری، مقدار 50 هزار تن پیاز با 
عــوارض 15 درصد ارزش پایــه گمرکی با تایید 
سیستمی نماینده دفتر توسعه صادرات، صادر شود.

لذا خواهشــمند است دســتور فرمایید موضوع 
به نحو مقتضــی جهت اجرا به گمرکات کشــور 
ابلاغ شــود. شــایان ذکر اســت پــس از اتمام 
مهلت یا مقدار تعیین شــده، عــوارض صادراتی 
 محصول پیاز خوراکی مطابق با نامه صدرالاشاره

 اخذ خواهد شد.

با وجود اینکه ذخایر آبی ســدهای کشــور 13 
درصد از سال گذشته بهتر اســت، اما در تهران 
همچنان ۸1 درصد از ظرفیت ســدهای ماملو، 
کرج، لیتان، طالقان و امیرکبیر خالی از آب است. 
بر اساس آمار شرکت مدیریت منابع آب ایران تا 
تاریخ ۲5 فروردین سال 1۴01، حجم آب ذخایر 
کشور به ۲9.۴۸ میلیارد متر مکعب رسیده که 
نسبت به سال گذشته رشد 13 درصدی را نشان 

می دهد.
بر اســاس این آمــار مجمــوع ورودی مخازن 
سدهای کشــور از ۲۴.77 میلیارد متر مکعب 
فراتر رفته که نسبت به سال گذشته ۲0 درصد 
افزایش یافته اســت. از ســوی دیگر همزمان با 
شروع رهاســازی آب بخش کشــاورزی میزان 

خروجی ســدهای کشــور نیــز بــه 1۴.36 
 میلیارد متر مکعب رســید که رشد 5 درصدی 

را نشان می دهد.
با وجود اینکه شرایط سدها در کل کشور مجموعا 
شــرایط مطلوبی اســت اما در برخی از مناطق 
کشــور، بارندگی به اندازه نرمال نبوده است. در 
این راستا مجموعا 5 سد تهران هم اکنون 367 
میلیون متر مکعب آب دارند که نسبت به سال 
گذشته با کاهش ۲1 درصدی مواجه شده است. 
بر اســاس این آمــار هــم اکنــون ۸1 درصد 
از ظرفیــت ســدهای پنــج گانــه تهــران 
خالــی اســت و بارندگــی روزهای اخیــر نیز 
 نتوانســته اســت کاهش بــارش فصــل پاییز 

را جبران کند.

عضو هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام ضمن تأکید بر این مسئله که "دولت برای واردات 
خودروهای کارکرده نیاز بــه اخذ مجوز از هیچ مرجعی 
ندارد"، دلایل مخالفت مجمع با مصوبه واردات خودروهای 
کارکرده را تشریح کرد. حجت الاسلام مصباحی مقدم 
عضو هیئت نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
گفت وگو با تسنیم، با اشاره به حواشی ایجادشده درباره 
حذف مصوبه واردات خودروهای کارکرده از سوی مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام گفت: در مــورد خودروهای 
کارکرده موضوع اصلی این است که قانون گذاری مجلس 
نباید ذیل تصویب بودجه سنواتی صورت گیرد. وی افزود: 
اگر نمایندگان بخواهند خارج از بودجه در رابطه با واردات 

خودروهای کارکرده، قانون گذاری کند، مجمع تشخیص 
در صورت تأیید شورای نگهبان ایرادی به آن وارد نمی کند 
اما وقتی در سیاست گذاری های کلان تصریح شده است 
که لایحه بودجه سنواتی صرفاً باید شــامل درآمدها و 
هزینه های دولت باشد و نه قانون جدید، بنابراین وضع 
قانون جدید ذیل تصویب ســالیانه کار اشتباهی است. 
عضو هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در پاسخ به این سؤال که اگر مجمع با اصل واردات خودرو 
مخالفتی ندارد، چرا طرح ساماندهی بازار خودرو که مورد 
تأیید شــورای نگهبان نیز قرار گرفته بود، از سوی این 
مجمع خلاف سیاست های کلی نظام شناخته شد، عنوان 
کرد: در بحث طرح ســاماندهی بازار خودرو ایراد هیئت 

عالی نظارت این بود که مجلس مصوب کرده اســت که 
ارز مورد نیاز برای واردات خودرو از محل صادرات خودرو 
یا قطعات خودرو تأمین شــود، در حالی که اصلًا چنین 
قانون گذاری ای اولاً ضرورتی ندارد چرا که دولت مستقلًا 
امکان تدوین آیین نامه ای بــرای واردات خودرو را دارد، 
ثانیاً حجم صادرات خودرو و قطعات ما به میزانی نیست 
که ارز حاصله از آن پاسخگوی واردات خودرو به کشور 
باشــد، بنابراین نه تنها از این محل واردات قابل توجهی 
صورت نمی گرفت بلکه انتظار کاذبی نیز میان مردم پدید 
می آورد. مصباحی مقدم بار دیگر با تأکید بر اینکه ایراد 
هیئت عالی نظارت مجمع به مصوبه واردات خودرو شکلی 
است و مجمع به هیچ وجه با اصل واردات خودرو مخالفتی 

ندارد، گفت: دولت این اختیار را دارد که بدون اخذ مجوز 
از هیچ یک از مراجع از جمله مجمع تشخیص مصلحت 
نظام آیین نامه واردات خودرو را تدوین و اجرایی کند و 
هیچ مانعی در این رابطه وجود ندارد. عضو هیئت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان کرد: 
در ماجرای اختلاف هیئت عالی نظارت مجمع و مجلس 
بر سر مصوبه ســاماندهی بازار خودرو مشاهده کردید 
که پس از آنکه مجلس شرط مجمع تشخیص مبنی بر 
تضمین خدمات پس از فروش توسط نمایندگان رسمی 
خودروساز خارجی و همچنین واردات خودرو به شرط 
انتقال تکنولوژی را در مصوبه خود گنجاند، مجمع نیز با 

این مصوبه موافقت کرد.

81  درصد ظرفیت سدهای تهران خالی استمحدودیت صادرات پیاز لغو شد

واردات خودروی کارکرده نیاز به مجوز ندارد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

مدیرعامل سازمان مدیریت میادین شهرداری تهران از عرضه روزانه 
۱۰۰ تن گوشــت مرغ تازه در میادین میوه و تره بار خبر داد. ایوب 
فصاحت با اشاره به عرضه گوشت مرغ تازه با قیمت هر کیلوگرم 6۱ 
هزار تومان در میادین میوه و تره بار اظهار کرد: جهت پاسخگویی به 
استقبال چشمگیر شهروندان از این مراکز، عرضه روزانه گوشت مرغ 
تازه در میادین میوه و تره بار از 6۰ تن به ۱۰۰ تن و در آخرین جلسه 
با سرپرست وزارتخانه به 2۰۰ تن افزایش یافت. گوشت مرغ منجمد 
که هم اکنون 8۰ تن بوده به ۱۰۰ تن افزایش یافته اســت که دلیل 

اصلی آن قابل نظارت بودن میادین است.

وی با اعلام اینکه در آغاز دوره مدیریت شــهری جدید، ۱3۰ بازار 
میوه و تره بار کم برخوردار به ارث رسید که عرضه محصولات در این 
مراکز بعضا پایین تر از اســتانداردهای تعیین شده از سوی سازمان 
مدیریت میادین شهرداری تهران بود، اظهار کرد: با تمهیدات لازم و 
با یک برنامه ریزی دقیق، تا پایان سال گذشته، کیفیت محصولات 
عرضه شده در بیش از 7۰ بازار میوه و تره بار مناطق کم برخوردار به 
سطح مطلوب ارتقا یافته است و در سال جاری تلاش می کنیم این 
مسئله به طور کامل حل شــود. فصاحت با بیان اینکه میوه و تره بار 
پیش از عرضه در غرف، توســط غرفه داران سورت می شود و پس از 

عرضه هم شهروندان می توانند محصولات مورد نیاز خود را به مقدار 
لازم با کیفیت مطلوب و دســتچین تهیه نمایند، خاطرنشان کرد: 
چون هر غرفه و پالت ظرفیت محدودی دارد، بهره برداران به منظور 
حفظ کیفیت میوه و تره بار، پالت ها را در بازه های زمانی مشــخص 
شارژ می کنند. مدیرعامل سازمان مدیریت میادین شهرداری تهران 
با تأکید بر اینکه با توجه به شــیوه نظارت بر میادین میوه و تره بار، 
امکان گران فروشی در این مراکز تقریبا وجود ندارد، گفت: با توجه به 
اعتمادی که به مجموعه خود داریم، از هر گونه نظارتی بر عملکرد و 

فعالیت میادین و بازارهای میوه و تره بار استقبال می کنیم.

وزیر اقتصاد در نامه به تمام وزرا و روسای سازمان ها از شروع 
پیگرد متخلفان از اجرای احکام قانونی تسهیل صدور مجوزها 
خبر داد و با یــادآوری هفت جرم و تخلــف در فرآیند صدور 
مجوزها تاکید کرد که این موارد به همه واحدهای زیرمجموعه 
آنها ابلاغ شــود. به گزارش وزارت اقتصاد، »ســید احســان 
خاندوزی« در نامه ای به وزرا، روســای سازمان های دولتی از 
آغاز پیگرد تخلفات در اجرای قانون تســهیل صدور مجوزها 

خبر داد.
در نامه وزیر اقتصاد آمده است: همان گونه که مستحضرید، 
در اجرای قانون اجرای سیاســت های کلــی اصل ۴۴ قانون 
اساسی و فرمایشات رئیس جمهوری، درگاه ملی مجوزها از 
سال گذشــته آغاز به کار کرده و تنها مرجع ثبت درخواست 
مجوز در سراسر کشور محسوب می شود. با وجود احکام صریح 
قانونی )ماده هفت قانون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ 

قانون اساسی اصلاحی مصوب ۱۵/۱۱/۱3۹۹ و قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار و تعیین مجازات حبس برای 
ناقضان برخی از این احکام(، متأسفانه از نقاط مختلف کشور 
به خصوص شهرستان های دور از مراکز استان ها خبر می رسد 
حقوق قانونی متقاضیان مجوز در فرآیند صدور مجوزها رعایت 

نمی شود.
با توجه به اینکه مقدمات تعیین شعبه ویژه ای در دادگستری 
مراکز استان ها برای پیگرد متخلفان از اجرای احکام قانونی 
تسهیل صدور مجوزها شروع شده و نیز سازمان بازرسی کل 
کشــور همچنان با جدیت تخلفات در این زمینه را پیگیری 
می کند؛ به همه واحدهای زیرمجموعه آن وزارتخانه / سازمان 
در سراسر کشور، »حقوق متقاضیان مجوز« و اقداماتی که در 
فرآیند صدور مجوزها جرم یا تخلف محسوب می شود )به شرح 
زیر( را ابلاغ کنید تا برای همکاران در آینده مشــکلی پیش 

نیاید و این قانون مهم به طور کامل و مؤثری اجرا شود. 7 جرم 
و تخلف در فرآیند صدور مجوزها؛ ۱- مطالبه شرط، مدرک یا 
هزینه ای بیشتر از آنچه در درگاه ملی مجوزها اعلام شده، از 
متقاضی مجوز. 2 - مطالبه مجوز کاغذی از کسی که شناسه 

یکتا دارد و نامش در بانک اطلاعات کسب و کارها هست.
توجه: ارتکاب موارد ۱ و 2 به حکم مــاده هفت قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ جرم است و حداقل 6 ماه حبس 
دارد )شکایت الکترونیک در درگاه ملی مجوزها و پیگیری در 

دادسرای ویژه کارکنان دولت(.
موارد 3 تا 7 تخلف هستند و مسئول متخلف، با اعلام درگاه 
ملی مجوزها تحت پیگرد ســازمان بازرســی کل کشور قرار 
می گیرد. 3 - فراخواندن حضوری متقاضی مجوز برای تحویل 
مدارک. توجه: تهیه مدارک لازم همچون گواهینامه رانندگی، 
مدرک تحصیلی، تأییدیه بهداشت و... برعهده متقاضی است 

و باید قبل از ثبت درخواست مجوز در درگاه ملی آنها را تهیه 
کرده باشد.

۴ - صادر نکــردن مجوز به بهانه اشــباع بــازار، محدودیت 
ظرفیت، حدود صنفی، فاصله یا هر بهانه دیگری که در درگاه 
ملی مجوزها ذکر نشده است. اگر یک متقاضی همه شرایط و 
مدارک دریافت مجــوز را دارد، باید مجوزش بدون بهانه و در 

زمان اعلامی صادر شود.
۵ - رد درخواست متقاضی بدون ارایه دلیل. مسئولان صدور 
مجوز، فقط در صورتی می توانند درخواســتی را رد کنند که 
متقاضی یکی از شــروط یا مدارک اعلام شده در درگاه ملی 
مجوزها را نداشــته باشــد. 6- تحویل کاغذ استعلام از سایر 
ادارات به متقاضی مجوز. گرفتن پاسخ همه استعلام ها برای 
صدور مجوز، وظیفه دستگاه صادرکننده مجوز است. 7- ثبت 

نام از متقاضی دریافت مجوز، خارج از درگاه ملی مجوزها. 

۵ حق شــهروندان درباره مجوزهای کسب و کار؛ ۱- هر کس 
حق دارد از شــرایط، مدارک و زمان لازم برای دریافت مجوز 
کسب و کار مورد نظرش مطلع شود. 2- هر کس حق دارد بدون 
مراجعه حضوری، مجوز مورد نظرش را در درگاه ملی مجوزها 
درخواست و در زمان مصوب و اعلام شده، آن را دریافت کند.3- 
هر متقاضی واجد شرایط دریافت یک مجوز که در زمان مصوب، 
مجوزش صادر نشــده، حق دارد از صادرکننده مجوز شکایت 
کند. )درگاه ملی مجوزها موظف اســت امکان این شکایت ها 
را فراهم و آنها را تا آخر پیگیری کند.( ۴- هر کس حق دارد از 
نام، نشانی و رتبه اعتباری صاحبان مجوزهای صادر شده در هر 
منطقه مطلع شود.۵- متقاضیان مجوزهایی که شرط صدور 
آنها، قبولی در آزمون است، حق دارند در فواصل زمانی کوتاه )3 
ماه( و به طور مستمر در آزمون جدید شرکت کنند. )پذیرش 

در این آزمون ها باید بر اساس نمره تراز باشد.(

معاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت در نامه ای به 
مدیران عامل 27 بانک و موسسه اعتباری اعلام کرد 
که مسدودی وجوه حساب های طرح اولویت بندی 
خودروهای تولید داخل رفع شود. به گزارش وزارت 
صمت، »حسین فرهیدزاده« ریاست سازمان حمایت 
حقوق مصرف کنندگان و تولید کنندگان در نامه ای 
خطاب به مدیران عامل 27 بانک و موسسه اعتباری 
اعلام کرد که رفع مسدودی وجوه حساب های وکالتی 
به مبلغ یک صد میلیــون تومان، مربــوط به طرح 

اولویت بندی خودروهای تولید داخل انجام شود.
متن این نامه که برای مدیران عامل بانک های سپه، 
ملی، صادرات، رفاه کارگران، توسعه صادرات، صنعت 
و معدن، مسکن، توســعه تعاون، سینا، دی، اقتصاد 
نوین، پارســیان، پاسارگاد، ســرمایه، آینده، شهر، 
گردشگری، مهر اقتصاد، ملت، ایران زمین، کارآفرین، 
کشاورزی، رســالت، قرض الحسنه مهر ایران، پست 
بانک ایران و موسسات اعتباری نور و ملل ارسال شده، 

به شرح زیر اســت: »با توجه به انجام اولویت بندی 
طرح متقاضیان خرید خودروهــای تولید داخل از 
طریق ســامانه یکپارچه فروش و حسب تصمیمات 
اتخاذ شده، مقرر شــد تمام بانک های عامل نسبت 
به رفع مسدودی حســاب وکالتی به مبلغ یک صد 
میلیون تومان، مربوط به طــرح فروش خودروهای 
داخلی به نام این ســازمان، اقدام کنند؛ با تسریع در 
رفع مسدودی حساب متقاضیان مذکور، دستور داده 
شود نسبت به ابلاغ و اطلاع رسانی موضوع به تمامی 
 شعب مرتبط اقدام لازم معمول و نتایج به این سازمان 

منعکس شود.
بدیهی است مبالغ مذکور به منزله انصراف و حذف 
اولویت متقاضی نبوده و چنانچه متقاضیان محترم در 
طرح های دیگر فروش خودرو شرکت کنند، می توانند 
در مهلت مقــرر و بر اســاس اولویت بندی اعلامی و 
فرآیندهای مربوطه نســبت به خرید خودروی خود 

اقدام کنند.«

بازار طلا و ســکه در حالی کار خود را در آخرین 
هفته فروردین ۱۴۰2 آغاز می کند که طی یک 
هفته گذشته، رشــد ۹ هزار تومانی قیمت طلا و 
۱۹8 هزار تومانی قیمت سکه امامی را تجربه کرده 
اســت. در حال حاضر هر گرم طلای ۱8عیار در 
بازار 2 میلیون و ۵۵8 هزار تومان و هر قطعه سکه 

امامی 3۱ میلیون و 732 هزار تومان قیمت دارد.
نمودار قیمتی بازار سکه البته نشان می دهد که 
سکه در طول یک هفته گذشته و در روز بیستم 
فروردین ماه، بیشترین کاهش قیمت را تجربه کرده 
بود و هر قطعه سکه امامی به 3۱ میلیون و ۴2 هزار 
تومان رسید. هر گرم طلای ۱8 عیار نیز به همین 
شکل، در روز بیستم فروردین تا حد 2 میلیون و 
۴86 هزار تومان کاهش قیمت را تجربه کرد. اما 
بازار طلا و سکه در حالی این شرایط را در طول یک 
هفته گذشته سپری کرده است که قیمت اونس 
طلا نیز در طول یک هفته گذشــته ۴.772 دلار 

کاهش داشته است. در این شرایط، تحلیلگران 
بازار اعتقاد دارند با توجه به کاهش هیجانات ارزی 
در بازار ارز تهران، مسیر حرکتی طلا و سکه نیز 
کند شده اســت و در صورتی که نرخ دلار مسیر 
رشد را دنبال نکند، بازار طلا و سکه نیز در همین 
محدوده قیمتی خواهد ماند و به این شــکل، از 
قدرت بازیگران افزایشی تا حدی کاسته می شود.

این در حالی است که به گفته رییس اتحادیه طلا 
و سکه، با توجه به قیمت بالای سکه و طلا در بازار، 
قدرت خرید مردم به شدت کاهش پیدا کرده است. 
نادر بذرافشان در گفت وگو با خبرآنلاین با تاکید 
بر این که ما از این شرایط راضی نیستیم، عنوان 
می کند که ما دنبال این هستیم که قیمت ها ثبات 
و حتی کاهش داشته باشــد که چرخه و گردش 
مالی داشته باشیم. این که طلا گران شود و مردم 
هم نتوانند قدرت خرید داشته باشند، خبر خوبی 
نیست. وی متذکر می شــود: دلیل این افزایش 

قیمت ها را باید دولت و بانک مرکزی توضیح دهد 
و این که چه سیاست ها و رویکردهایی داشتند که 

این مسایل به وجود آمده است.
بذرافشان همچنین در تازه ترین اظهارنظر درباره 
وضعیت بازار طلا و سکه می گوید: با توجه به این که 
بعضا مردم از بابت تغییر قیمت ها نگران هستند، 
همان طور که پیش تر نیز توصیه شده است، تاکید 
می کنیم که بخش مهمی از این افزایش ها در بازار 
داخل تحت تاثیر نوسان قیمت ها در بازار جهانی 
است، اما در بازار داخل، قیمت ها ثبات نسبی خود 

را حفظ کرده است.
وی تاکید می کند: بر این اساس، در انجام معاملات 
تردید نداشته باشند و اگر قصد خرید یا فروش سکه 
و طلا دارند، معاملات خود را انجام دهند و منتظر 
کاهش یا افزایش خاصی نباشند و اکنون زمانی 
است که مردم می توانند معاملات خود را در رابطه 

با سکه و مصنوعات طلا انجام دهند.
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تحول بازار کار توسط دانش بنیان ها 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

شــرکتهای دانش بنیان و اســتارت آپها ظرفیــت های جدیدی 
در ایجاد اشــتغال هســتند. بازار کار با دانش بنیــان ها متحول 
و پتانســیل ایجاد اشــتغال افزایش خواهد یافــت. بخش دانش 
بنیان در دانشــگاه ها بایــد تقویت شــده و ظرفیت هــا در این 
بخش توســعه پیدا کند. در همین راســتا متناســب با شرایط و 
تغییــر تکنولوژی کــه موجب توســعه بــازار کار و بــالا رفتن 
 بهــره وری می شــود، می تــوان مشــاغل جدید هــم تعریف

 کرد. 
یعنی در مشــاغل آینــده، نیروهــای کار به جــای کار فیزیکی، 
پشت سیســتم می نشــینند و از طریق اتصال به دنیای مجازی 
یــا تکنولــوژی آن کار را انجام مــی دهند. در حــال حاضر فارغ 
التحصیلان دانشــگاهی کــه در مشــاغل غیرمرتبط با رشــته 
تحصیلــی خــود کار می کنند بســیار زیاد اســت. بــرای ایجاد 
مشــاغل مرتبط با رشــته تحصیلی فارغ التحصیلان می بایست 
 ظرفیت های دانش بنیان در دانشــگاه ها توســعه و توجه جدی 

به آنها شود. 
اگر در بخش دانش بنیان دانشــگاه ها تغییر اساسی و توجه ویژه 
صورت گیرد زمینه جدیدی برای آغاز مشاغل جدید خواهد بود. با 
این اتفاق اکثر افراد دانش آموخته و تحصیل کرده در این بخش ها 
شاغل می شوند و بسیاری از این شغل ها می تواند در بستر مشاغل 

دانش بنیان شکل بگیرد.
برای دستیابی به رشد پایدار، ثبات و پایداری بازار کار، باید تولیدات 
و بازار و کســب و کار مبتنی بر دانش باشد. مســئله دانش بنیان 
موضوع جدی اســت. اگر بخواهیم بخش خصوصی را شکل دهیم 
راهی نداریم جز اینکه کارآفرینان و بخش خصوصی و مردم در بازار 

کار نقش آفرین باشند.
همچنین اگر قادر به بومی سازی تکنولوژی و تولید کننده تکنولوژی 
مبتنی بر دانش نباشــیم شــاهد افت توسعه کشــور و ناپایداری 
تولیدات خواهیم بود. بنابراین مسئله دانش بنیان از اهمیت زیادی 
برخوردار است. در صورت عدم الویت و تبدیل نشدن به یک راهبرد 
 اساسی در کشور و  در بازار کار در آینده بازار کسب و کار شکست 

خواهد خورد. 

مدیرعامل شــرکت ملــی گاز ایــران گفت: بر 
اســاس اهداف تعیین شــده برای شرکت ملی 
گاز طبق سند چشم انداز در افق ۱۴۰۴، تجارت 
بین المللی گاز طبیعی کــه باید 8 تا ۱۰ درصد 
افزایش یابد، سال 2۰22 عملکرد موفقی را در 
این حوزه تجربه کرد. مجید چگنی با اشــاره به 
عملکرد این شرکت در حوزه تجارت گاز طبیعی 
عنوان کرد: صادرات گاز طبیعی در سال 2۰22 
در مقایسه با سال 2۰2۱، از لحاظ حجمی ۱۰ 
درصد و از لحاظ ارزشی، 7۹ درصد رشد داشته 

است.
وی ادامه داد: همچنین در سال گذشته میلادی، 
میزان گاز سوآپ شــده نیز در مقایسه با سال 
2۰2۱، از لحاظ حجمی 3۵8 درصد و از لحاظ 
درآمدی، ۵3۰ درصد رشد را تجربه کرده است.

چگنی با بیان این که طی ســال 2۰22، شرکت 
ملی گاز ایران با واردات گاز طبیعی از ترکمنستان 
تحت قرارداد سوآپ با شرکت سوکار آذربایجان، 
ضمن ارتقا تجارت گاز طبیعی با این کشور، موفق 
به برقراری مجدد جریان گاز از ترکمنســتان به 

داخل کشور شد، گفت: این حجم از گاز طبیعی از 
مبداء ترکمنستان به مقصد جمهوری آذربایجان 

)و نخجوان( سوآپ می شود.
معاون وزیر نفت در امور گاز در بخش دیگری از 
سخنان خود درباره صادرات محصولات جانبی 
گاز طبیعی ســخن گفت و توضیح داد: ســال 
2۰22، در صادرات گاز مایع )LPG( نسبت به 
سال قبل از آن، از لحاظ حجمی 32 درصد و از 
لحاظ ارزشی، ۵7 درصد رشد ملاحظه می شود.

چگنی پرداخــت بخش عمــده ای از مطالبات 
شرکت ترکمن گاز در سال گذشــته را از دیگر 
دســتاوردهای این شــرکت خواند و گفت: با 
پرداخت بخــش عمده ای از مطالبات شــرکت 
ترکمن گاز، زمینه های ارتقا تجارت گازطبیعی 
ترکمنستان بیش از پیش، فراهم شد. مدیرعامل 
شرکت ملی گاز ایران در پایان، خاطرنشان کرد: 
انتظار می رود در سال 2۰23، مقدار گاز وارداتی 
از ترکمنستان تحت قرارداد سوآپ گاز شرکت 
سوکار، بیش از 7۰ درصد نسبت به سال قبل از 

آن، افزایش یابد.

رئیس اتحادیــه بنکداران مــواد غذایي تهران 
گفت: هنوز افزایشــي قیمتي در بازار از ابتداي 
سال نداشته ایم و اگر نوســاناتي در بازار ارز رخ 
ندهد، قیمت ها افزایشــي نخواهد بود و ثبات 

پیدا مي کند.
رضا کنگري، رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایي 
تهــران در خصوص وضعیت بــازار محصولات 
غذایي گفت: خوشبختانه هنوز افزایشي قیمتي 
در بازار از ابتداي سال نداشته ایم و اگر نوساناتي 
در بازار ارز رخ ندهد، قیمت ها افزایشي نخواهد 
بود و ثبات پیدا مي کند. البتــه طبق روال هر 
ساله قیمت ها ۱۰ تا ۱2 درصد گران مي شوند 
که هنوز این افزیش قیمت ها در حوزه بنکداري 
اعمال نشده اســت و فعلا کالاهایي مانند برنج، 
 روغن، حبوبات و ... با همان نرخ ســال گذشته 

فروخته مي شوند.
کنگري ادامــه داد: خوشــبختانه هنوز کالاها 
با همان ارز 28 هــزار و ۵۰۰ تومانــي مبادله 
مي شــود که موجب ایجاد ثبات نسبي قیمت 
ها در بازار محصولات غذایي شــده اســت. وي 
در خصوص برنــج گفت: برنــج پرمحصول در 
بــازار به صورت عمده فروشــي و بنکــداري با 
قیمت ۱3۵ هزار تومان در هــر کیلو به فروش 
مــي رود و به طــور کل میانگیــن قیمت برنج 
ایراني بیــن ۵۵ تــا ۱3۵ هزار تومان اســت. 
البته این قیمت هــا قیمت بنکداري اســت و 
 سوپرمارکت ها ۱3 درصد روي آن مي کشند و 

مي فروشند.

کنگري همچنیــن گفت: البته ایــن درصدها 
در صورتي اســت که واســطه و دلالي در این 
چرخه وارد نشود، چون معمولا محصولي مانند 
برنج حداقل 3 دســت بین دلالان با سود 2 تا 3 
درصد حاشیه سود مي چرخد تا به دست توزیع 
کننده نهایي برسد و این طور نیست که به شکل 
مستقیم از بنکدار به دست فروشگاه هاي خرده 
فروشي برسد. اگر سوپرمارکتي هاي سطح شهر 
از این دلالان یا بنکداران نقدي خرید کنند برنج 
را با حاشیه سود کمتري مي خرند؛ اما اگر چکي 
یا وعده اي خرید کنند برنج را گران تر مي خرند 
و در نتیجه با قیمت بالاتــري به مصرف کننده 

نهایي مي فروشند.
رئیس اتحادیه بنکــداران در خصوص حبوبات 
هم گفت: سال گذشته حبوبات ۱۰ تا ۱۵ درصد 
افزایش قیمت پیدا کرد که الان هم با همان نرخ 
سال گذشته عرضه مي شود و افزایشي قیمتي 
نداشتیم. کنگري در خصوص قیمت روغن هم 
اعلام کرد که هنــوز افزایش قیمتي از ســوي 
بنکداران اعمال نشده اســت و با قیمت قبل در 

فروشگاه ها عرضه مي شود.
رئیــس اتحادیــه بنکــداران اعلام کــرد که 
خوشبختانه امسال در بازار کمبودي در خصوص 
هیچ یک از مواد غذایي وجود ندارد و محصولات 
غذایي در بازار فراوان اســت به مردم اطمینان 
داد که در این خصوص مردم نگران نباشند. وي 
گفت: مواد غذایي در بازار به وفور موجود است؛ 

اما مشتري براي آن وجود ندارد.

یکی از مشــکلات کشــور نرخ بیــکاری فارغ 
التحصیلان دانشگاهی اســت. در این زمینه اگر 
بتوان سیستم دانشگاه ها را زودتر فعال و شرکتهای 
دانش بنیانی که مدنظر اســت، راه اندازی شود، 
بخش اعظمــی از فارغ التحصیــلان می توانند 

خودشان کارآفرین شرکتهای دانش بنیان شوند. 
همچنین ضمن توسعه دانش بنیان ها، نرخ بیکاری در این قشر کاهش خواهد 
یافت. تاکید بر مسئله دانش بنیان بودن کسب و کار ها موضوع جدی است. 
این نگاه عمیق به بازار کار کشور است، به شکلی تاکیدش می تواند نوعی نقد 
به گذشته  تولیدات کشور از جمله صنعت خودرو سازی در ۵۰ سال گذشته 
باشد که به دلیل نبود برنامه و نیروی بومی و قرار نگرفتن در مسیر دانش، سال 

هاست در عرصه صنعت خودرو به درجه مطلوبی نرسیده ایم.
مطابق آمار مرکز ملی آمار روند ایجاد اشــتغال و بیکاری فارغ التحصیلان 
حکایت از این دارد که در مجموع وضعیت اشــتغال این قشر رو به بهبود 
اســت. مطابق آخرین گزارش مرکز آمار ایران از زمستان ۱۴۰۱,جمعیت 
شاغلین ۱۵ساله و بیشتر در این فصل 23 میلیون و ۴36هزار نفر بوده که 

نسبت به فصل مشابه سال قبل 263هزار نفر افزایش داشته است. بررسی 
اشتغال در بخش های عمده اقتصادی نشان می دهد که در زمستان ۱۴۰۱، 
بخش خدمات با ۵3,7 درصد بیش  ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص 
داده است. در مراتب بعدی بخش های صنعت با 33,2 درصد و کشاورزی با 
۱3,۰ درصد قرار دارند. نرخ بیکاری جوانان ۱۵تا 2۴ساله حاکی از آن است 
که 2۴,2 درصد از فعالان این گروه سنی در زمستان ۱۴۰۱ بیکار بوده اند. 
بررسی تغییرات فصلی نرخ بیکاری این افراد نشان می دهد، این نرخ نسبت 
به فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۰( ۱,۱ درصد افزایش یافته است.

در زمستان ۱۴۰۱سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل 
بیکاران37,2درصد بوده است. این ســهم در بین زنان نسبت به مردان و 
در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال قبل۰,۹ درصد کاهش 

داشته است.
 در زمستان ۱۴۰۱ سهم جمعیت شاغل فارغ التحصیل آموزش عالی از کل 
شاغلان 27,۴ درصد بوده است. این ســهم در بین زنان نسبت به مردان و 
در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۰,8درصد افزایش 

داشته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سهم فارغ التحصیلان از کل اشتغال کشور ۲۷ درصد است

تبدیل فارغ التحصیلان به کارآفرینان دانش بنیان  
بهبود ایجاد اشتغال با توسعه دانش بنیان ها 

افزایش ۱۰ درصدی حجم صادرات گاز ایران در سال گذشته

سوآپگاز358درصدرشدکرد

برنجحداقل۳دستبیندلالانميچرخد

وزیر اقتصاد در نامه ای به وزرا و روسای سازمان ها اعلام کرد؛

آغازپیگردمتخلفانازقانونتسهیلصدورمجوزها

نوبت بندی متقاضیان خودرو انجام شد

مسدودیحسابوکالتیخریدخودروآزادشود
توصیه مهم رییس اتحادیه طلا به مردم

مشاور اتحادیه مرغداران گوشتی اعلام کرد: مشکل تامین قدرتخریدطلاوسکهبهشدتکاهشپیداکرد
نهاده مرغداران به تازگی حل شد. محمدعلی کمالی مشاور 
اتحادیه مرغداران گوشتی از حل مشکل نهاده های طیور 
به تازگی خبر داد و گفت: بخشی از افزایش قیمت گوشت 
مرغ به دلیل گران فروشــی و بخشی مرتبط به هزینه های 

تمام شده تولید است.
وی افزود: پیش از این تولیدکنندگان و پرورش دهندگان 
صنعت طیور دچار مشکل در تامین نهاده ها بودند، زیرا در 
اسفندماه به دلیل مشکلات بازرگانان کنجاله سویا کمیاب 

شده بود که اکنون این مشکل حل شده است.
مشاور اتحادیه مرغداران گوشتی تصریح کرد: اکنون مساله 
قیمت گوشت مرغ بخشی به خاطر گران فروشی و بخشی 

مرتبط به هزینه های تمام شده تولید است.
کمالی تاکید کرد: سال گذشته با اجرای طرح مردمی سازی 
یارانه ها، مدتی مرغداران از وسایل قبلی و امکانات قبلی خود 
اســتفاده می کردند، اما به دلیل عدم تراز عرضه و تقاضای 
گوشت مرغ، قیمت این محصول کمتر از قیمت مصوب در 

بازار عرضه می شد.

مشکلتامیننهادهمرغدارانحلشد
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فناوری و 
اطلاعات

بیشترین سهم شکایات مربوط به خدمات تلفن ثابت بوده است
ثبت ۱۹۸ هزار شکایت در حوزه ارتباطات

مدیرکل حفاظت از حقوق مصرف کننده سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی اعلام کرد: در سال گذشته ۱۹۸ هزار و ۱۵ شکایت در سامانه ثبت و 
پاسخگویی به شکایات )۱۹۵( درج شده که در مقایسه با سال ۱۴۰۰، حدود 

۸ درصد افزایش داشته است.
به گزارش ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، پیمان قره داغی با 
اشاره به اینکه بیشترین شکایات در سال ۱۴۰۱ مربوطه به خدمات تلفن ثابت 
و ارتباطات داده ها می شود، اظهار داشت: ۱۰۷ هزار و ۹۹۳ شکایات در سال 
گذشته در مورد شرکت مخابرات ایران ثبت شده است، در حالی که این آمار 
در سال ۱۴۰۰، ۹۱ هزار ۸۰۱ شکایت بود که این رقم نشان دهنده رشد حدود 

۱۷ درصدی شکایات در این حوزه است.
وی اســتان های تهران، خوزستان، خراســان رضوی، مازندران و اصفهان را 
پنج استان  با بیشــترین معرفی و در رابطه با موضوع شــکایات پرتکرار بیان 
کرد: قطع ارتباط، عدم تامین کابل ســرقت شــده، عــدم تضمین کیفیت 
ســرویس ارایه شــده، ارایه خدمات پشــتیبانی نامطلوب، عــدم واگذاری 
خط تلفن ثابت ثبت نام شــده، عدم جمع آوری ســرویس و تاخیر در نصب 
 و راه انــدازی ســرویس از جمله شــکایات پرتکــرار حوزه خدمــات تلفن 

ثابت هستند.
قره داغی ارایه خدمات تلفن همراه را دومین حوزه پر شکایت دانست و عنوان 
کرد: ۴۹ هزار و ۳۱۱ شکایت در سال ۱۴۰۱ از حوزه خدمات تلفن همراه ثبت 
شده که سهم همراه اول از شکایات ثبت شده ۳۲ هزار و ۸۲۹ شکایت، سهم 
شرکت خدمات ارتباطی ایرانسل ۱۲ هزار و ۲۸۲ شکایت و سهم رایتل ۴ هزار 
و ۱۰۲ شکایت بوده که در مقایسه با سال ۱۴۰۰، همراه اول حدود ۱۰ درصد 
و رایتل حدود ۱۴ درصد افزایش و در شرکت خدمات ارتباطی ایرانسل حدود 

۷ درصد کاهش داشته است.
وی قطعی سیم کارت، عدم آنتن دهی شــبکه موبایل، عدم امکان ارسال و یا 
دریافت پیامک، عدم دسترسی به اینترنت، عدم تضمین کیفیت سرویس ارایه 
شده، دریافت پیامک تبلیغاتی و تخلیه سیم کارت را از جمله شکایت های پر 
تکرار مردم در حوزه ارائه خدمات تلفن همراه دانست و عنوان کرد: استان های 
تهران، خراســان رضوی، اصفهان، البرز و فارس نیز پنج استان پر شکایت در 

این حوزه هستند.
مدیرکل حفاظت از حقــوق مصرف کننده رگولاتوری، با اشــاره به کاهش 
میانگین زمان پاسخگویی به شکایات در ســامانه ۱۹۵ گفت: میانگین زمان 
پاســخگویی به شــکایات در حوزه ارایه خدمات تلفن همراه از حدود بیش 
 از ۱۰ روز کاری در ســال ۱۴۰۰ بــه ۷ روز کاری در ســال ۱۴۰۱ کاهش 

یافته است.
قره داغی اقدامات صورت گرفته توسط کمیته حفاظت از حقوق مصرف کننده 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی را دلیل کاهش میانگین زمان 
پاسخگویی به شــکایات دانست و افزود: پاسخگویی شــبانه روزی به تماس 
مشترکان سرویس های ارتباطی و فناوری اطلاعات در مرکز تماس ۱۹۵ در 
سال ۱۴۰۱ با میانگین زمان انتظار ۲۴ ثانیه باعث رضایت بیش از ۸۵ درصدی 
تماس گیرندگان شده است. علاوه بر این، تولید درخت دانش برای بالغ بر ۱۰ 
شکایات پر تکرار ســامانه ۱۹۵ به منظور ثبت صحیح و دقیق شکایت توسط 
مشترکان، جلوگیری از اعمال سلیقه و ایجاد وحدت رویه میان رگولاتوری و 
دارندگان پروانه حوزه ICT در رسیدگی و پاسخگویی به شکایات باعث تسریع 

در این روند شده است.
وی برگزاری بیش از ۳۰ کمیته عالی حفاظت از حقوق مصرف کننده با حضور 
نمایندگان دفتر بازرســی، نمایندگان ســتاد و مناطق نه گانه سازمان برای 
تعیین تکلیف ۶۰۰ شکایت باز و رفع نشــده ارجاعی از سوی مناطق نه گانه 
سازمان را یکی دیگر از اقدامات انجام شــده در سال ۱۴۰۱ دانست و عنوان 
کرد: ایجاد ســامانه نظارت بر خط به مراکز تماس و پشــتیبانی اپراتورهای 
ثابت و سیار و دریافت شــاخص های مهم مراکز تماس مانند سطح سرویس، 
تماس های ورودی، تماس های پاسخ داده شده، میانگین زمان انتظار، میانگین 
زمان مکالمه، میزان رضایت از پاســخگویی و... به منظور ارزیابی، نظارت و 
 ارتقای کیفیت پاسخگویی مراکز تماس و پشــتیبانی دارندگان پروانه انجام 

شده است.
مدیرکل حفاظت از حقوق مصرف کننده رگولاتوری پایش و نظارت بر نحوه 
رسیدگی به شکایات پاسخ داده شده در سامانه ۱۹۵ از سوی مناطق نه گانه 
و اپراتورهای ثابت و سیار، را یکی دیگر از اقدامات انجام شده در سال ۱۴۰۱ 
دانســت و بیان کرد: تمام این اقدامات به منظور بهبود وضعیت رسیدگی به 
شکایات و ارتقای سطح رضایتمندی و صیانت از حقوق مشترکان انجام شده 

است.
سامانه ثبت و پاسخگویی به شــکایات ۱۹۵، با هدف افزایش رضایت مندی 
کاربران و رسیدگی به شکایت های مردمی در حوزه های مختلف ارتباطات و 
فناوری اطلاعات آماده دریافت شکایات کاربران در حوزه های تلفن ثابت، تلفن 
همراه، اینترنت، خدمات پستی، تشعشعات و دفاتر پیشخوان بوده و کاربران 
می توانند با مراجعه به آدرس اینترنتی cra.ir.۱۹۵ و یا شــماره گیری ۱۹۵ 

شکایات خود را ثبت کنند.

ثبت ۴.۵ میلیارد تراکنش الکترونیکی میان دولتی ها و کسب وکارها 
بیش از چهار و نیم میلیارد استعلام الکترونیکی، میان دولتی ها و کسب و کارها در 
سال گذشته ثبت شد. به گزارش روابط عمومی سازمان فناوری اطلاعات ایران، 
گذرگاه عمومی  خدمات دولت )PGSB( ســال پرکاری را پشــت سر گذاشت. 
این گذرگاه که محلی برای انجام اســتعلامات الکترونیکی میان دولت و کسب 
 و کارها است، در سال گذشته شــاهد ثبت بیش از چهار میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

تراکنش بود.
آمار تفکیکی تراکنش های گذرگاه عمومی  خدمات دولت از آغاز تا پایان ســال 
۱۴۰۱ نشان می دهد، ماه خرداد با انجام حدود  ۶۳ میلیون تراکنش و ماه بهمن با 
بیش از ۶۹۴ میلیون تراکنش به ترتیب کم کارترین و پرکارترین ماه های سال را 
به خود اختصاص داده اند. اما در ادامه، آمار کمی تفکیکی تر در ماه بهمن حاکی از 
این است که در پرتراکنش ترین ماه گذرگاه PGSB در سال گذشته، تعداد ۳۴۶ 
سرویس ارائه شده، ۴۵ دستگاه سرویس دهنده و ۶۷۷ دستگاه سرویس گیرنده 

فعالیت داشته اند.
بر این اساس، ســرویس دهنده های برتر در بازه زمانی فروردین تا اسفند که در 
مجموع ۴۶ دستگاه را تشــکیل می دهند، اعم از وزارت کشور، سازمان فناوری 
اطلاعات ایران و ســازمان اداری و استخدامی کشور هســتند. هم چنین وزارت 
آموزش و پرورش و دو شرکت اسنپ و تپسی در میان ۶۸۴ دستگاه، عنوان برترین  

سرویس گیرنده ها را به خود اختصاص داده اند.
خدمات پرکاربرد مورد استفاده در گذرگاه عمومی خدمات دولت که در مجموع 
باعث شــکل گیری بیش از چهار و نیم میلیارد تراکنش در سال گذشته شدند، 
به طور کلی شامل سرویس های وزارت کشور نظیر ســرویس استعلام بیماری 
کرونا ســکوی ایران من، ســرویس ارســال پیام کوتاه دولت همراه و سرویس 
 سپ)سامانه پیگیری( و یا همان سامانه نظرسنجی سازمان ادارای و استخدامی 

کشور است.

اخبار

مدیرعامل صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری صنایــع 
کوچک بــا بیــان اینکه، 
شــرکت های دانش بنیان 
از ارتقــای سیســتماتیک 
اعتباری یک رتبه ای نزد این صندوق برخوردارند، از 
صدور ضمانت نامه ها برای دانش بنیان های کوچک 
با اسناد تجاری از جمله چک و سفته و حداکثر طی 

۱۴ روز خبر داد.
به گزارش ایرنا، به دنبال مشکل دریافت تسهیلات 
دانش بنیــان ها از نظام بانکی کشــور به خصوص 
کسب و کارهای کوچک که به گفته روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری همچنان این معضل به 
قوت خود باقی است، بیســتم فروردین ماه امسال 
آیین تبادل تفاهم نامه همکاری صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری با صندوق های ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون و همچنین صندوق ضمانت 
ســرمایه گذاری صنایع کوچک به امضای مدیران 
این دو صندوق و رییس صندوق نوآوری و شکوفایی 

ریاست جمهوری رسید.
تفاهم نامه ای که بــه گفته علی وحــدت رییس 
صندوق نوآوری و شکوفایی به عنوان متولی حمایت 
از شرکت های دانش بنیان در حوزه مالی در جهت 
اســتفاده و بهره گیری از همه ظرفیت های مالی 
کشور به منظور حمایت از شرکت های دانش بنیان 
انجام شد. به گفته وی، با این تفاهم نامه که با حضور 
دهقانی فیروزآبادی به امضا رســید، دسترســی 
شــرکت های کوچک به تضامین ۵ تا ۱۰ میلیارد 
تومانی فراهم شده است و شرکت های دانش بنیان 
و فناور می تواننــد از تضامین این دو صندوق بهره 

مند شوند.

محمدحسین مقیسه مدیرعامل صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری صنایع کوچک نیز با بیان اینکه، این 
صندوق با هدف حمایــت از فعالان صنایع کوچک 
تأسیس شــده اســت، افزود: در واقع فعالیت این 
صندوق کمک به توســعه صنایع کوچک از طریق 
تضمین اصل و سود تســهیلات اعطایی بانک ها یا 

مؤسسات مالی و اعتباری به این صنایع است.
وی با اعتقاد به اینکه، فضای حاکم بر کسب و کارها 
در شــرکت های دانش بنیان از لحاظ تاثیرگذاری 
در اقتصاد و اشتغال و شاخص های کلان اقتصادی 
بسیار با اهمیت است، تاکید کرد: در شرایط فعلی 
کشور به شدت نیازمند اقدامات نوآورانه و فناورانه 
دانش بنیان ها به منظور شتابدهی در بهبود شاخص 

های اقتصادی و تولید هستیم.
مقیسه با بیان اینکه، اطلاعات مربوط به مدیریت 
ریسک بیانگر آن است که شرکت های دانش بنیان 
از نرخ نکول )ناکامی در پرداخت سود یا اصل بدهی 
در زمان مقرر شده(. پایینی برخوردارند، افزود: این 
مهم در کنار تاثیرگذاری فناوران در حوزه اقتصاد 
کشور، حمایت از دانش بنیان ها را در اولویت های 
ضمانت صندوق سرمایه گذاری صنایع کوچک قرار 

داده است.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع 
کوچک در ادامه با اشــاره به اینکــه، این صندوق 
اقدامات مهمی برای خدمات رسانی به دانش بنیان 
ها در نظر گرفته است، ارتقای سیستماتیک اعتباری 
یک رتبه ای را از آن جمله نام بــرد و افزود: بر این 
اساس در نظام اعتبارسنجی صندوق، شرکت های 
دانش بنیان با هر رتبه ای که داشته باشند، به طور 

سیستماتیک یک رتبه ارتقا خواهند یافت.
وی اضافه کرد: این به معنای آن اســت که فعالان 
حوزه دانش بنیان با شرایط سهل تر، وثائق آسان تر و 
نرخ کارمزد پایین تر ضمانت می شوند تا آنها بتوانند 
از منابع مالی و اعتباری نهادهای پولی تســهیلات 
دریافت کنند. مقیســه همچنین با بیــان اینکه، 

صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک برای 
دانش بنیان ها به جهت اهمیت و تاثیرگذاری این 
حوزه یک خط مستقل ضمانتی طراحی کرده است، 
گفت: این کار با هدف تسریع در انجام کار فناوران و 

پیشبرد سریع تر امور آنها انجام می شود.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع 
کوچک در ادامه و در پاســخ به این سوال که این 
ضمانت نامه ها برای چه شــرکت هایی صادر می 
شود، گفت: در واقع این ضمانت نامه با هدف تسهیل 
تضامین مورد نیاز شرکت های دانش بنیان تولیدی 
دارای مجوز فعالیت تولیدی با تعداد کارکنان کمتر 
از ۵۰ نفر و فروش کمتر از ۲۰ میلیارد تومان برای 

دریافت تسهیلات از شبکه بانکی امضا شده است.
مقیسه در خصوص رقم ضمانت نامه صادره توسط 
این صندوق به بانک ها و موسسات مالی کشور برای 
دانش بنیان ها نیز تصریح کرد: ضمانت نامه ما برای 
اعطای تسهیلات حداکثر پنج میلیارد تومان و برای 
ضمانت نامه های اعتباری با کارکرد پیمانکاری اعم 
از مزایده، مناقصه، حسن انجام کار و ضمانت نامه 
پیش پرداخت حداکثر ۱۰ میلیارد تومان است. وی 

در پاسخ به این سوال که این ضمانت نامه ها چند 
روزه برای دانش بنیان ها صادر می شود، گفت: از 
روزی که پرونده کامل و برای ما ارســال می شود 
تا روزی که مصوبه به تاییــد هیات مدیره صندوق 
ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک می رسد 

حداکثر ۱۵ روز زمان خواهد برد.
مقیسه با بیان اینکه، قرار اســت این ضمانت نامه 
با اســناد تجاری از جمله چک و سفته صادر شود، 
اظهار کرد: بخشــی از ودیعه مورد نیاز برای صدور 
ضمانت نامه نیز توسط صندوق نوآوری و شکوفایی 
تامین می شــود و هر شــرکت دانش بنیان واجد 
شرایط می تواند تا ســقف ۱۰ میلیارد تومان از این 

خدمت بهره مند شود.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع 
کوچک در ادامه با اشــاره به تاکیــدات ویژه رهبر 
معظم انقلاب در حمایت از تولید و دانش بنیان ها 
گفت: تصور ما این است که با کمک و حمایت بیشتر 
از شرکت های دانش بنیان و توسعه هرچه بیشتر 
این حمایت ها می توانیم با توانی که داریم، منویات 

رهبری را محقق کنیم.

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک:

دانش بنیان های کوچک ۱۴ روزه ضمانت نامه بانکی دریافت می کنند
News kasbokar@gmail.com

شهردار تهران گفت: بخشــی از بوستان ولایت با 
مجوز به پارک علم و فناوری شــهر تهران تبدیل 
می شود که مجوز ساخت آن را وزارت علوم صادر 
کرده است. علیرضا زاکانی شهردار تهران درباره 
اســتفاده از ظرفیت علمی و دانشی دانشگاهیان 
در پیشبرد بهتر امور مربوط به شهر تهران اظهار 
داشت: ســاخت پارک علم و فناوری شهر تهران 
با همین هدف سیاســتگذاری شــده و بخشی از 
بوستان ولایت برای این منظور درنظرگرفته شده 
است. بوســتان ولایت ۲۵۹ هکتار است که ۵۹ 
هکتار آن به پارک تبدیل شــده و قرار است ۲۰۰ 
هکتار آن را به پارک علم و فناوری شــهر تهران 
تبدیل کنیم و در ایــن زمینه از ظرفیت نخبگان، 

دانشگاه و حوزه استفاده می کنیم.
شهردار تهران ادامه داد: مجوز ساخت پارک علم و 
فناوری در بوستان ولایت را وزارت علوم به ما می 
دهد که هم از ظرفیت دانشگاهی و مجموعه های 
نوآور و خلاق اســتفاده کنیم و هم نیاز خود را به 
دانشگاه ها و به ویژه دانشگاه تربیت مدرس اعلام 
کنیم و بتوانیم این کار را به صــورت ویژه پیش 
ببریم. وی گفت: بحث دیگــری را که دنبال می 
کنیم پهنه های هوشمند و نوآورانه در شهر تهران 
است که پهنه غرب، شرق و مرکز تهران به همین 
منظور تعریف شده اســت. در پهنه غرب تهران، 

محور دانشگاه شریف است و در پهنه شرق دانشگاه 
علم و صنعت و در پهنه مرکز که گسترده تر از آن 
دو پهنه است، دانشــگاه تربیت مدرس، تهران و 

امیرکبیر درنظرگرفته شده اند.
شــهردار تهران گفــت: امیدواریم بــا ایجاد این 
پهنه ها بتوانیم زیست شــهری را با خدماتی که 
ارایه می دهیــم متفاوت کنیــم و آن را محرک 
و لوکوموتیو تغییر شــهر تهران قــرار دهیم که 
در ایــن زمینه نقش دانشــگاه ها خیلــی بارز و 
پررنگ می شــود. زاکانی اظهار داشــت: توسعه 
زیرساخت های هوشمندسازی در تهران یکی از 
اولویت های شــهرداری تهران محسوب می شود 
و به طور کلی در شــهر تهران به دنبال توســعه 
 با هویت ایرانی اســلامی و بومــی مبتنی بر نیاز 

شهروندان هستیم.
شهردار تهران تاکید کرد: تهران باید به عنوان یک 
شهر فناور شناخته شــود چراکه این ظرفیت در 
این شهر وجود دارد. با توجه به اینکه بیش از ۶۰۰ 
هزار دانشجو در تهران مشغول تحصیل هستند، 
می توان گفت که بیشترین ظرفیت دانشی کشور 
در این شهر قرار دارد و ما قصد داریم حوزه فناوری 
و زیرساخت های هوشمندسازی را در تهران فعال 
کنیم تا این کلانشهر در آینده به شهری هوشمند 

و خلاق تبدیل شود.

زاکانی درباره اینکه دانشــجویان دانشــگاه امام 
حســین )ع(، پردیس فنی-مهندســی شــهید 
عباسپور و دانشگاه آزاد واحد تهران شمال برای 
تســریع در عملیات اجرایی پروژه توسعه شرقی 
خط ۴ مترو به شهرداری درخواست زده اند، گفت: 
برای تکمیل خط چهار با دو مجموعه خصوصی و 
نیمه خصوصی )بنیاد مسکن( قرارداد بسته شده 
است که تا دوسال آینده خط ۴ با ۱۱ ایستگاه به 

پایان برسد.
وی اظهار داشت: بخشــی از این پروژه امسال و 
بخش دیگر آن هم ســال آینده انجام خواهد شد 
و به این ترتیــب پرونده خط چهار مترو بســته 
می شود. قسمت شــمالی خط چهار هم امسال 

افتتاح می شود.
شهردار تهران درباره ارتباط شهرداری با دانشگاه 
ها برای استفاده از توان علمی و دانشی آنها گفت: 
موضوع همکاری بین شهرداری و دانشگاه در همه 
ابعاد مطرح اســت. ما خودمان را برای اداره شهر 
نیازمند تکیه به اهل علم، دانشگاه و نخبگان می 
دانیم و با مشارکت آنها اســت که می توانیم یک 
مسیر معقولی را برای اداره شــهر داشته باشیم 
و شــهر را متحول کنیم. وی اظهار داشــت: در 
مقابل به این موضوع توجه داریم که شــهرداری 
چه خدماتی را مــی تواند به مجموعه دانشــگاه 

بدهد؛ یکی از این خدمات ساخت مسکن اساتید 
 اســت که به عنوان یک تکلیــف و وظیفه به این 

موضوع نگاه می شود.
شــهردار تهران افزود: دانشــگاه تربیت مدرس 
بخشی از مکان و زمین های خود را برای ساخت 
چند هزار واحد مســکونی اختصاص داده است 
که ما به ازای تســهیل گری و ســرعت بخشیدن 
به موضوع ساخت و ســاز در همه ابعاد آن چه از 
نظر پروانه ساخت و ساز و چه برای ساخت آن به 
دانشگاه کمک می کنیم، چرا که شهرداری دارای 
ظرفیت گسترده ای است که می تواند در خدمت 

دانشگاه قرار بگیرد.
زاکانی درباره تفاهم نامه مشــترک شــهرداری 
تهران و دانشگاه تربیت  مدرس به منظور ساخت 
پنج هزار واحد مسکونی برای این مرکز آموزشی 
گفت: موضوع همکاری شــهرداری و دانشــگاه، 
محدود به ســاخت مسکن نمی شــود و فراتر از 
این حوزه اســت. بــرای این منظور نشســتی با 
اعضای شــورای دانشــگاه تربیت مدرس برای 
بیان دیدگاه ها، موارد و شرایط مختلف در زمینه 
ساخت مسکن داشتیم تا بر اســاس این دیدگاه 
ها و نقطه نظــرات بتوانیم از ظرفیت دانشــگاه 
 هم بــرای ارتقای و هــم عملیاتی کــردن طرح

 استفاده کنیم.

وزیر بهداشت با اشــاره به وضعیت رشد شرکت 
های دانش بنیان حوزه ســلامت گفت: در بخش 
دانش بنیان ها رشد ۵۵درصدی را شاهد بوده ایم 
و ۴۰درصد از تجهیزات پزشکی را دانش بنیان ها 

تولید می کنند.
بهرام عین اللهی افزود: برای اساتید برجسته گروه 
علوم پزشــکی ۸۴۰ مرکز تحقیقاتی وجود دارد 

که این مراکز تحقیقاتی به زودی چابک ســازی 
می شوند.

وی افزود: خروجی گروه محققان علوم پزشــکی 
تاکنون بسیار خوب بوده اســت و ما به دنبال این 
هســتیم که نتیجه کار محققان علوم پزشکی به 
صورت خدمات و محصولات به مردم برســد و از 
این رو فن بازار ســلامت را راه اندازی کرده ایم که 

به تحقق این موضوع کمک می کند. وزیر بهداشت 
خاطرنشان کرد: در بخش دانش بنیان ها رشد ۵۵ 
درصدی را شــاهد بوده ایم. وزیر بهداشت عنوان 
کرد: ۴۰ درصــد از تجهیزات پزشــکی در داخل 
کشــور را دانش بنیان های حوزه ســلامت تولید 
 می کنند و امیدواریم این میــزان به ۱۰۰ درصد 

افزایش یابد.

عین اللهی اظهار داشت: از میان ۷۸ هزار مقاله ای 
که در کشور تولید می شود ۳۱ هزار مقاله مربوط 
به پزشکی است. ضمن اینکه میانگین سرعت رشد 
علوم پزشکی از میانگین ســرعت رشد علمی در 
کشور بالاتر است. در حالی که سرعت رشد علمی 
کشور ۷.۴۴ است این میزان در گروه علوم پزشکی 

۸.۲۳ است.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان، از برنامه ریزی برای 
جــذب ۱۰۰۰ نفــر در طرح بورســیه صنعتی و 
تشکیل ۶۵۰ هســته حل مســئله دانشجویان 
مســتعد برتر و ۱۰۰ هسته حل مســئله اساتید 
ســرآمد و نخبه در ســال جــاری خبــر داد. به 
گزارش بنیــاد ملی نخبگان، ناصــر باقری مقدم، 
قائم مقام بنیاد ملــی نخبگان، با اشــاره به طرح 
بورســیه دانشــجویان در صنعت گفت: در سال 
گذشته طرح بورســیه نخبگان در صنایع بزرگ 
اســتان های مختلــف تصویــب و بــا همکاری 
 وزارت علوم، تحقیقات و فنــاوری به مرحله اجرا 

رسیده است.
وی افــزود: در این طــرح مســتعدان در مقاطع 
کارشناســی، به مدت حداقل دو ســال، بورسیه 

صنایع و شرکت های دانش بنیان شده و با حضور 
۲ روز در هفته، کارآموزی خود را سپری می کنند 
و در طول این مدت بیمــه و کمک هزینه دریافت 

می کنند.
باقری مقدم در ادامه با بیان اینکه تاکنون قریب به 
۱۰۰ نفر جذب بورسیه شده اند، افزود: در این طرح، 
مســتعدان در صورت رضایت صنعت، می توانند 
طرح ســربازی خود را در آن صنعت و یا شرکت 
دانش بنیان انجام دهند و در نهایت به اســتخدام 
مجموعه درآیند. این طرح در شــروع با استقبال 
مناسبی روبرو شده و رتبه های برتر کنکور اشتیاق 

استفاده از این بورسیه را دارند.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: براســاس 
برنامه ریزی های انجام شده مقرر است که در سال 

جاری، حداقل ۱۰۰۰ نفر دانشــجویان مستعد از 
طرح بورسیه صنعتی استفاده کنند. به گفته وی، 
سالانه نزدیک به ســه هزار نفر از طرح جایگزین 
سربازی با انجام طرح پژوهشی استفاده می کنند 
و تا کنون بیش از ۲۰ هزار نفر از طرح ســربازی 

استفاده کرده اند.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان همچنین با اشاره به 
ضرورت حل مسائل استانی و ملی توسط نخبگان 
گفت: یکی از محورهای مــورد تأکید مقام معظم 
رهبری مشــارکت نخبگان در حل مسائل کشور 
اســت. به همین منظور در ســال گذشته ۴۷۰ 
هسته حل مساله دانشجویان مستعد در کشور و 
با راهبری اســاتید منتخب در حوزه های مختلف 
فنی و مهندسی و علوم انسانی تشکیل شده است. 

وی ادامــه داد: هم اکنون، در طرح هســته های 
مسئله محور بنیاد ملی نخبگان، قریب به سه هزار 
نفر از دانشجویان مســتعد درگیر مسائل کشور 
هستند و شیوه نامه حل مساله توسط اساتید نخبه 

نیز تدوین و ابلاغ شده است.
باقری مقدم همچنین از تشکیل بالغ بر ۶۵۰ هسته 
حل مسئله دانشجویان مستعدبرتر و ۱۰۰ هسته 
حل مسئله اساتید سرآمد و نخبه در کشور در سال 
جاری خبر داد و گفت: نزدیک به شش هزار دانشجو 
مستعد و پانصد نفر از اســاتید برگزیده و نخبه در 
این هســته ها حضور خواهند داشــت. سرآمدان 
علمی با بررســی ســوابق علمی نخبگان، مطابق 
با آئین نامه انتخاب ســرآمدان علمی شناسایی و 

معرفی می شوند.

ساخت پارک علم و فناوری تهران در بوستان ولایت

رشد ۵۵ درصدی شرکت های دانش بنیان در حوزه سلامت

نخبگان در صنایع و شرکت های دانش بنیان بورسیه می شوند
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کشاورزي

خشكســالي اثــرات زيانبــاري بــر 
بخش هاي مختلف اقتصادي كشــور 
مي گذارد اما بدون شــك كشاورزي از 
بخش هايي اســت كه بيشترين تاثير 
را از اين پديده متحمل مي شود. همه 
زيربخش هاي كشاورزي از جمله بخش آبزي پروري و پرورش 
آبزيان در ســال هاي گذشــته كم و بيش طعم خشكسالي را 
چشيده و به نوعي متضرر شــده اند اما امسال كه خشكسالي 
ابعاد منفي خود را بيشــتر به بخش كشــاورزي نشــان داد، 
 توليد كنندگان اين بخش متحمل خساراتي شده اند كه تصورش 

را نمي كردند.
 خشكسالي امسال در استان هاي غيرشمالي كه از منابع آب هايي 
مانند چاه هاي كشاورزي، قنوات، چشمه ها و رودخانه ها براي 
پرورش آبزيان استفاده مي كنند، بيشتر به چشم مي آيد و ابعاد 
اين خشكسالي به حدي بوده كه در برخي مزارع پرورش آبزيان، 

توليد نصف شده است كه جاي تامل دارد. 
چندي پيش محمــد پوركاظمي، رئيس موسســه تحقيقات 
علوم شيلاتي در گفت وگويي با ايسنا گفته بود كه خشكسالي 
اثرات زيانبــار و متعددي در تــداوم حيات آبزيان و توســعه 
آبزي پروري در كشــور دارد و تاثير خشكســالي براي ماهيان 
ســردآبي به مراتب بيشــتر از ديگر بخش هــاي آبزي پروري 
بوده به گونه اي كــه در بعضي از اســتان ها بــا كاهش ميزان 
دبي و حجــم آب، كيفيت آب بــراي زندگي آبزيــان پايين 
آمده و در بعضي از اســتان ها به ويژه اســتان هاي غرب كشور، 
خشكســالي موجب خشك شــدن منابع آب زيرزميني )چاه 
 و  چشمه( شــده و بعضي از مزارع توليد ماهي را كاملا تعطيل 

كرده اند.
 به گفته رئيس موسســه تحقيقات علوم شيلاتي كشور، بر اثر 
كم آبي و كاهش دبــي آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان 
براي تخم ريزي طبيعي به سرمنشا كاهش يافته و از سوي ديگر 
در زمان رهاسازي بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازسازي ذخاير 

با تهديد جدي مواجه هستيم. 
   زمينگير شدن صيدگاه هاي ميگوي جزيره هرمز

به گفته حميد مقصودي، عضو تعاوني شيلات استان هرمزگان، 
29 هزار صياد در اين استان فعاليت دارند كه خشكسالي به طور 

مستقيم بر زندگي آنها تاثيرگذار بوده است. 
اين صياد درباره تاثير خشكســالي روي صيــد ماهي در اين 

استان، به »كسب وكار« مي گويد: در زمان خشكسالي همانند 
آنچه با آن روبه رو هستيم، آب باران و رودخانه كمتر به سمت 
دريا روان مي شوند و طبيعي است كه آب شيرين، مواد كاني و 
مغذي كمتري از اين طريق وارد آب هاي ساحلي دريا مي كند 
كه ماهيان و ديگر آبزيان براي تخم ريزي و پرورش نوزاد خود 

به آنها احتياج دارند. 
مقصودي معتقد است كه هرچقدر كه ورودي آب رودخانه ها 
به دريا كمتر شود معنايش اين است كه زيستگاه نوزاد ماهي ها 
محدود تر شده و حلقه اول توليد آبزيان تهديد شده است. اين 
پرورش دهنده ماهي با اشــاره به اينكه در شــرق بندرعباس 
حوالي جزيره هرمز در ســال هاي گذشــته 4 رودخانه فصلي 
جريان داشته كه در حال حاضر جريان ضعيفي دارد، گفت: اين 
منطقه از صيدگاه هاي اصلي ميگوي هرمزگان است كه سالانه 
نيمي از ميگوي هرمزگان در آن صيد مي شود اما اين صيدگاه 
به دليل خشكسالي در عرض يك سال 317 تن از توليد خود را 

از دست داده است. 
به گفته مقصودي به دنبال بروز خشكسالي در منطقه، شركت 
آب منطقه اي هرمزگان به بهانه تامين آب شرب مردم، دبي آب 
ورودي مزارع توليد ماهي ما را تا 50 درصد كاهش داده تا جايي 
كه در برخي مزارع، ماهي ها به دليل كمبود آب و اكسيژن خفه 
شدند و بسياري از توليدكنندگان خسارت جبران ناپذيري را از 

اين بابت ديده اند. 

    كاهش توليد آبزيان سرزمين چشمه ها
لرستان از ديگر استان هايي است كه يكي از قطب هاي پرورش 
ماهي در كشور به شمار مي آيد و به سرزمين چشمه ها و آبشارها 
شهرت دارد اما عمق خشكسالي امسال در كشور به حدي است 
كه حتي توليد آبزيان اين استان را نيز تحت تاثير قرار داده است. 
كيارش بيرانوند، يكي از پرورش دهندگان ماهي در اين استان 
كه در صــادرات ماهي نيز فعاليت مي كند، به »كســب وكار« 
مي گويد: سال گذشته در اين استان 22 هزار تن انواع آبزيان 
توليد شــده بود و با توجه به توســعه قابل توجه آبزي پروري 
در اين يك ســال، مجوزهايي كه صادر شــده، بايد امســال 
 توليد ما به 28 هزار تن مي رســيد كه به دليل خشكسالي اين

 اتفاق نيفتاد. 
بيرانوند با اشاره به اينكه ســالانه 13/5ميليارد مترمكعب از 
آب هاي لرستان از اين اســتان خارج مي شود، بر اين موضوع 

تاكيد مي كند: كاهش توليد ما در شــرايطي حاصل شده كه 
بيشتر توليد كنندگان ما در مسير خروجي اين آب قرار دارند 
در غير اين صورت خشكســالي توليد آبزيان لرستان را بيشتر 

تحت تاثير قرار مي داد. 
بيرانوند با تاكيــد بر ظرفيت بالقوه لرســتان در توليد آبزيان، 
ادامه داد: خشكسالي امسال موجب شد در درياچه پشت 2 سد 
استان نتوانيم اقدام به پرورش ماهي كنيم و در بقيه سدها نيز 

كاهش سطح آب را داشتيم. اين پرورش دهنده ماهي معتقد 
است: در سال هاي گذشته قفســي كه در قالب طرح پرورش 
ماهي استفاده مي شد، روي آب مي ماند اما امسال اين قفس ها 

به كف آب رسيده است.
 به گفتــه بيرانوند در اين اســتان در بخــش ماهيان گرمابي 
)كپور ماهيان( خشكســالي تاثير چنداني نگذاشــته اما در 
مناطق كــم آب در بخش هــاي ميانــي و غرب اســتان در 

 ميــان مــدت و بلندمــدت در بعضي از مــزارع بــا كم آبي 
مواجه شويم. 

اين پرورش دهنده معتقد است كه بر اثر كم آبي و كاهش دبي 
آب رودخانه ها، ميزان مهاجرت ماهيان براي تخم ريزي طبيعي 
به سرمنشا كاهش يافته و از ســوي ديگر در زمان رهاسازي 
بچه ماهيان از طريق فعاليت  بازســازي ذخاير با تهديد جدي 

مواجه هستيم. 

گزارش »كسب وكار« از تاثير خشكسالي برتوليد و پرورش ماهي

ماهي ها  تشنه  می میرند

پس از تامين منابــع آب، تلاش براي 
حفظ كاربــري اراضي كشــاورزي از 
ديگر دغدغه هاي مديران كشــاورزي 
كشور است. در تهران در پارك ها برج 
مي سازند و در روستاها در زمين هاي 

كشاورزي، خانه و ويلا. اين داستان قديمي است. 
در اين ميان با گشتي ساده در اطراف تهران مي توان آثار تخريب 
روي اراضي كشاورزي تغييركاربري داده شده را ديد كه سال ها 
پس از اجراي ناقص حكم، همچنــان بلاتكليف و بدون توليد 
باقي مانده اند.  مســاحت جنگل ها، مراتع، باغ ها و زمين هاي 
كشاورزي در كشور كاهش يافته و در برخي مناطق در معرض 
نابودي هستند. اين روند در چند سال اخير بسيار سرعت گرفته 
و هزاران اصله درخت در جنگل ها و مناطق حفاظت شده قطع 
شده و سازمان هاي حفاظت محيط زيست و جنگل ها و مراتع 
به عنوان متولي حفاظت از اين ميراث ملي نتوانســته اند براي 

جلوگيري از نابودي جنگل ها اقدام فوري انجام دهند. 
كارشناسان محيط زيست و كشــاورزي معتقدند اگر نابودي 
جنگل ها با روند فعلي ادامه يابد، در 30 ســال آينده در كشور 
جنگلي باقي نخواهد ماند. قوانين مرتبط با اين موضوع در سال 
1374 خورشيدي تصويب و سپس در سال 1385 اصلاح شد.

 طبق اصلاحيه قانون حفــظ كاربري اراضــي زراعي و باغ ها 
مصــوب 1385/8/1 مجلــس شــوراي اســلامي؛ هرگونه 
تغييركاربري اراضي زراعي و باغ ها منجر به صدور حكم قلع و 
قمع و اعاده به وضع سابق و پرداخت جزاي نقدي خواهد شد و 
تنها راه جلوگيري از وقوع چنين جرمي، اخذ مجوز از كميسيون 
تبصره يك ماده يك قانون مذكور )مســتقر در سازمان جهاد 

كشاورزي استان ها( اعلام شده است. 

  برخورد با زمين خواران
شمس ا... شــريعت نژاد، عضو كميسيون كشــاورزي، ضمن 
درخواست از دولت براي ورود جدي به مبارزه با پديده زمين 
خواري و تغيير كاربري اراضي، به »كسب وكار« مي گويد: دولت 
براي مقابله با اين پديده با دو گروه سوداگران كه با استفاده از 
روابط خاص و كشاورزان كه مجبور به فروش زمين هستند بايد 

با دو شكل متفاوت برخورد كند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد از دولت مي خواهد كه 
هرچه سريع تر با تغيير كاربري اراضي كشاورزي و زراعي، مقابله 
كند و مي گويد: در بحث تغيير كاربري اراضي دولت بايد در ابتدا 
سوءاستفاده كنندگان و دوم كشاورزاني كه مجبور به اين كار 
هستند را در نظر داشته و با اين دو گروه برخورد متفاوت داشته 
باشــد. به گفته اين نماينده مجلس، در بحــث تغيير كاربري 
اراضي، افرادي هســتند كه با دريافت مجوزهاي غيرقانوني با 
اســتفاده از كانال ها و روابط خاص، كار خود را پيش مي برند. 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس با بيان 
اينكه اين افراد سوءاستفاده گر زمين را با قيمت ارزان مي خرند 
و باقيمت بسيار بالايي مي فروشند، تاكيد مي كند: بايد با اين 

افراد به صورت جدي برخورد شود. 

  ساخت و ساز در اراضي كشاورزي
اين نماينده مجلس در ادامه حرف هاي خود با اشــاره به اينكه گروه 
دوم كه در بحث تغيير كاربري زمين موردتوجه اند، مردمي هســتند 
كه زمين هاي زراعي را با قيمت ناچيز مي فروشــند، ادامه مي دهد: 
بايد بررسي شود چرا سود و منفعت اقتصادي لازم براي فعاليت هاي 
زراعي وجود ندارد و مردم زمين هاي كشاورزي حاصلخيز را با قيمت 
بسيار پاييني مي فروشند. عضو كميسيون كشاورزي با بيان اينكه در 
چند سال اخير ســرعت تغيير كاربري در بخش كشاورزي افزايش 
يافته، معتقد است كه در اكثر استان هاي كشور، تغيير كاربري اراضي 

كشــاورزي و فروش اين زمين ها براي ســاخت ويلا يا كاربري هاي 
ديگر وجود دارد و ديگر مختص استان هاي شمالي نيست.  به گفته 
شريعت نژاد در شمال كشور زمين خواري با شدت بيشتري در حال 
انجام است و ساخت و سازها بالا رفته به طوري كه جنگل ها نسبت به 
40 سال پيش به شدت تخريب شده اند. اين نماينده مجلس بر اين باور 
است حتي اگر قوانين موجود درست اجرا مي شد و نظارت بيشتري 
صورت مي گرفت، با همين قوانين نيز مي توانستيم جلوي تغيير كاربري 
اراضي را بگيريم و مانع از زمين خواري ها شويم، با وجود اين مجلس 
براي مبارزه با اين عمل غيرقانوني، اقدام به تشديد قوانين كرده است. 

  تعيين مجازات بازدارنده
عضو كميســيون كشاورزي تناسب نداشــتن مجازات تغيير 
كاربري زمين ها با جــرم را يكي از دلايل وجــود تغييرهاي 
گســترده زمين ها در روســتاها مي داند و می گويد: در قانون 
جديد مجازات شــديدي براي عاملان تغيير كاربري اراضي 
پيش بيني شــده اســت، مجازات ها بايد بازدارنده باشــند. 
به گفتــه وي نبود تناســب ميــان ارزش افــزوده حاصل از 
فعاليت هــاي زراعي و باغي بــا ارزش ايجادشــده از فروش 
زمين موجب شــده تا بســياري از كشــاورزان و باغداران به 

فروش يا تفكيك اراضــي خود اقدام كننــد. عوامل افزايش 
قيمت زمين، توريســتي بــودن منطقه، بيــكاري، موقعيت 
و امكانات روســتا از مهم ترين نيروهاي محرك انســاني در 
تشديد تغييرات كاربري اراضي و تخريب جنگل ها و افزايش 
اراضي مســكوني هســتند. او ادامه مي دهد: با برنامه ريزي 
صحيــح و در نظر گرفتــن عواملــي از قبيل ايجــاد قانوني 
كارآمد درباره كاربري زمين، حمايت دولت از كشــاورزان و 
 باغداران مي توان از تخريب جنگل ها و زمين هاي كشاورزي 

جلوگيري كرد. 

فعاليت هاي زراعي خرده مالكي براي كشاورزان سود ده نيست

زياندهي کشاورزي ؛ عامل تغییر کاربري زمین
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 صنعت
و معدن

 از آنجا كه توليد صنعت فرش دستباف 
در ايران به دوره مادهــا برمي گردد و 
ريشه در فرهنگ و تاريخ كشور دارد. به 
وضوح مشاهده مي شود كه تجارت اين 
محصول در دوران هاي مختلف رونق 
مناسبي داشته و با مدرن شدن اين صنعت روز به روز بر ميزان 
تقاضاي اين محصول دربازارهاي جهاني افزوده شده است. در 
چنين شرايطي و با تاكيدات صورت گرفته بر لزوم جدا شدن از 
اقتصاد تك محصولي و رونق صادرات و درآمدزايي، به نظرمي 
رسد دولت، مجلس و سياســت گذاران صنعت فرش دستباف 
بايد درصدد ايجاد تسهيل در روند توليد، عرضه و صادرات اين 

محصول استراتژيك باشند. 
در حال حاضر عمده ترين مشــكلات صنعت فرش دستباف 
كشور، علاوه بر حضور رقباي قدر در بازارهاي جهاني، تامين 
مواد اوليه )رنگ، طرح و الياف طبيعي و مصنوعي و...( با كيفيت 
مطلوب و در نهايت، مشــكلات مالياتي شديد در اين صنعت 
است كه اين امر در مدت اخير باعث شــده تا وزارت صنعت، 

معدن و تجارت نيز در اين خصوص وارد عمل شود. 
به نحوي كه چندي پيش عين ا... علاء، مشــاور امور مالياتي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت بر لزوم تهيه و تدوين لايحه اي 
جهت رفع مشكلات مالياتي در صنعت فرش كشور تاكيد كرد، 
تا پس از بررسي هاي لازم اين لايحه تهيه و به مجلس شوراي 
اســلامي ارائه و پس از اجراي آن مسير توليد اين محصول در 

كشور هموار شود. 
در اين رابطه غلامحسين نيشابوري، نايب رئيس اتحاديه صنف 
فروشندگان فرش دستباف درگفت وگو با »كسب وكار« بيان 
كرد: صنعت فرش در كشور از جمله صنايعي به شمار مي رود كه 
با توجه به اثربخشي آن در ميزان صادرات كشور و قابليت فراوان 
افزايش آن، متاسفانه مدت هاست كه مورد غفلت قرار گرفته 
است و مشكلات عديده اي را در چرخه توليد و عرضه خود دارد. 
وي ادامه داد: در گذشته بازار فرش دستباف شكل انحصاري 
داشت و تقاضا براي آن به شدت بالا بود، اما با ورود ساير كشورها 
به توليد اين محصول و به وجود آمدن رقابت، فرش از انحصاري 
بودن خارج شد و هر كشوري كه توانايي توليد اين محصول را 

داشت، مي توانست بازاري را تسخير كند. 
وي گفت: در اين شرايط، قيمت تمام شده و كيفيت حرف اول 
را در بازارهاي بين المللي مي زد و محصولي كه كيفيت و قيمت 

مناسب تري را داشت، بيشترين تقاضا را جلب مي كرد. در اين 
حالت با توجه به قيمت بالاي فرش كشور به دليل اعمال برخي 
سياست هاي نادرست در روند توليد و عرضه، متاسفانه كيفيت 
و قدمت، فداي سياست هاي نادرست  شــد و برخي از بازارها 
تحت تسخير كشــورهاي توليدكننده اي كه قيمت و كيفيت 
 پايين تري داشــتند، قرار  گرفت كه البته اين روند تاكنون نيز

 ادامه دارد. 
نايب رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف افزود: 
براي رفع اين معضل و دستيابي به جايگاه اوليه كشور درتوليد و 
صادرات فرش دستباف در بدو امر بايد زمينه هايي فراهم شود تا 
توليد كننده بتواند با بهره گيري از مواد اوليه باكيفيت و كاهش 
پرداخت هزينه هاي جانبي، قيمت تمام شــده خود را كاهش 
دهد و درعرصه رقابت، هم از جهت كيفيت و هم از لحاظ قيمت 

موفق تر باشد. 
وي درباره مشكل عمده فعالان فرش دستباف گفت: ماليات از 
جمله مشكلاتي بوده كه سال ها بر توليد كنندگان و فروشندگان 
فشار وارد كرده است، اين در حالي است كه مدت ها پيش اعلام 
شــد كه توليدكنندگان از پرداخت ماليات معاف هستند اما 
توجهي به اين امر صورت نگرفت و توليدكنندگان كماكان ملزم 

به پرداخت ماليات هاي سنگين هستند. 
نيشابوري با انتقاد از كل سيستم مالياتي در بخش صنعت فرش 
بيان كرد: در حال حاضر رونــد تعيين ميزان ماليات در بخش 
فرش نادرست است زيرا تكيه بر فاكتورها و مميزي هاي سازمان 
امور مالياتي تنها باعث مي شود افرادي كه بايد ماليات كمتري 
بپردازند، مجبور به پرداخت ماليات بيشــتري شوند و در اين 

صورت عدالت در پرداخت ماليات زير سوال برود. 
وي گفت: طبق قانون ماليات كســاني كه در شهرستان ها به 
فعاليت مي پردازنــد درصورتي كه دفتر كار خود را در شــهر 
ديگري داير كنند، از معافيت مالياتي برخوردار نمي شوند كه 
اين امر نيز اقدامي غيرمنطقي به نظر مي رسد، به نحوي كه در 
اين خصوص نيز فهرستی از اين توليدكنندگان شهرستاني تهيه 
شده تا با ارائه به مجموعه هاي مرتبط جلوي اين برخوردهاي 
نادرست در صنعت فرش گرفته شــود و فعال صنعت فرش با 

آرامش بيشتري به توليد محصول بپردازد. 
وي درباره تهيه و تدوين لايحه رفع معضلات مالياتي نيز بيان 
كرد: چندي پيش بحث تهيه و تدوين اين لايحه جهت تسهيل 
درفعاليت توليدكنندگان صنف فرش دســتباف مطرح شد تا 

با اين اقدام جلوي هرگونه برخوردهاي ســليقه اي، ماليات بر 
درآمد واحدهاي توليدي و اعمال فشــارهاي بي دليل از سوي 
سازمان امور مالياتي گرفته شــود كه درحال حاضر اين مورد 
 درحال بررسي توســط وزارت صنعت و مركز ملي فرش ايران

 است. 

وي در رابطه بــا روند تهيه اين لايحه ابراز داشــت: با انعكاس 
مشــكلات مالياتي توســط توليد كنندگان فرش دستباف به 
اتحاديه مربوطه و بررسي جلسات پيوسته با مركز ملي فرش، 
وزارت صنعت و مجموعه هاي مرتبــط اين لايحه تهيه و پس 
از بررسي نهايي توسط وزارت صنعت، به مجلس ارائه خواهد 

شد؛ كه البته اين لايحه درحال حاضر درمرحله بررسي جهت 
تدوين قرار دارد و اميد مي رود با تهيه و اجراي آنها از بخشي از 
هزينه هاي تحميلي به توليد اين محصول كاسته شود و ايران 
بتواند همچون گذشته بيشتر بازارها را در عرصه صادرات فرش 

تحت سلطه خود قرار دهد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

فرش ایرانی، قربانی سیاست های مالیاتی 

ســال گذشــته كــه معــاون اول 
رئيس جمهور در »چهارمين همايش 
چشــم انداز صنعت فولاد« برضرورت 
تدوين نقشــه راه در اين حوزه تاكيد 
كرد، اميد فعــالان صنعتي براي ارائه 
سند چشــم انداز فولاد زنده شد اما با گذشــت نزديك به يك 
سال از اين همايش و ادامه مشكلات در زمينه مكان سنجي و 
نيازسنجي احداث مجتمع هاي فولادي نشان داد كه طراحي 

اين سند به دست فراموشي سپرده شده است. 
در اين ميان ابراز نگراني مسئولان صنعتي استان هاي مختلف 
از اســتقبال رو به گســترش ســرمايه گذاران براي احداث 
كارخانه هاي فولاد در مناطق فاقد شــرايط و زيرساخت هاي 
لازم، اهميت تدوين ســند چشــم انداز در صنعت فولاد را بار 
ديگر گوشــزد مي كند.  در همين خصوص بهــادر احراميان؛ 
عضو هيات مديره انجمن توليدكنندگان فولاد ضمن اشاره به 
استقبال مسئولان دولتي و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
براي احداث مجتمع هاي فولادســازي در شهرهاي مختلف 
به »كســب وكار« گفت: باتوجه به اينكه صنعت فولاد يكي از 
راه هاي شناخت توسعه و پيشرفت صنعتي يك كشور محسوب 
مي شود، تمايل بســياري از سوي ســرمايه گذاران دولتي و 
خصوصي براي تاسيس مجتمع هاي فولادي از جمله ذوب آهن، 

نورد و... مشاهده مي شود. 
احراميان افزود: باوجود رغبت فراوان ميان سرمايه گذاران در 
اين حوزه، در اغلب طرح هاي 8گانه فــولادي كه اكنون به 7 
طرح كاهش يافته اند، مكان يابي دقيق و مناسبي براي احداث 
مجتمع هاي فولادي صورت نگرفته اســت ضمن اينكه ساير 
كارخانه های فولادي خصوصي و دولتي فعال نيز با اين مشكل 

دست به گريبانند. 
وي در ادامه اظهار كرد: فعالان فولادي بارها بحث بي توجهي 
به مكان يابي و مكان سنجي را مطرح و در اين زمينه اعلام خطر 
كرده اند اما اين موضوع چندان از ســوي مسئولان امر جدي 

گرفته نشده است. 
اين عضو هيات مديره انجمن توليد كنندگان فولاد ضمن اشاره 
به سهل الوصول بودن مكان سنجي براي احداث كارخانه هاي 
فولاد، افزود: در حال حاضر بــازار داخل از محصولات فولادي 
اشباع شــده اســت و اين محصول مازاد مصرف داخل توليد 
مي شود پس درصورت استقبال سرمايه گذاران براي توليد آهن 
اسفنجي يا هربخش از زنجيره توليد فولاد، درابتدا بايد برنامه اي 

براي صادرات و شناخت بازارهاي خارجي طراحي شود. 
احراميان ادامه داد: فعاليت در بخش صادرات نيازمند احداث 
كارخانه در نزديكي مرزهاي آبي به ويژه آب هاي آزاد اســت 
زيرا در غير اين صورت، ســرمايه گذاري در حوزه فولاد توجيه 
اقتصادي ندارد. وي ادامه داد: تجربه 10 ســال گذشته نشان 
داده است كه ورود سرمايه گذاران به حوزه فولاد بدون بررسي 
و تحقيقات لازم درحوزه مكان يابي و مكان سنجي بوده است 
اما هم اكنون مهم ترين مساله اي كه بايد موردتوجه قرار بگيرد، 

بحث كاهش هزينه هاي حمل و نقل منابع آبي و ذخاير معدني 
است.

 
  حوزه فولاد کشور نیازمند تدوین سند چشم انداز

محمدبياتيان؛ عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي 
اسلامي ضمن انتقاد از نبود استراتژي مشخص در زمينه توسعه 
صنعت و معدن كشور گفت: متاسفانه استان ها و مناطق مختلف 
كشور نقشه راه مشخصي در بخش صنعت و معدن ندارند كه 
در اين زمينه مي توان به تجربه تلخ احداث ذوب آهن اصفهان و 

مشكلات ايجاد شده در پي احداث اين مجتمع در كنار منابع 
آبي منطقه اشاره كرد. 

بياتيان ادامه داد: درحال حاضر آنچه مهم به نظر مي رسد احداث 
كارخانه هاي فولادي در نزديكي منابع آبي، ذخاير معدني و تهيه 
زيرساخت هاي مناسب دراين مناطق است. به عنوان نمونه استاني 
مانند گيلان زيرســاخت ريلي لازم را براي حمل و نقل ندارد و 
ساخت كارخانه فولاد دراين اســتان توصيه نمي شود. نماينده 
مردم بيجار در مجلس شوراي اسلامي ضمن پيشنهاد به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت براي تدوين نقشــه راه در حوزه فولاد 

گفت: اين وزارتخانه بايد هرچه سريع تر براي تمامي حوزه هاي 
صنعتي و معدني سند چشــم انداز تدوين كند زيرا هم اكنون در 
بسياري از صنايع به دليل وجود اقدامات سليقه اي شاهد ساخت 
مجتمع هاي صنعتي و معدني هستيم كه علاوه بر نبود اقدامات 
كارشناسي لازم، صرفه اقتصادي نيز به همراه ندارند. بياتيان افزود: 
در صورتي كه بازار داخلي از محصولات فولادي اشباع شود براي 
صادرات در اين حوزه نيز بايد بحث نيازسنجي جدي گرفته شود 
زيرا تجربيات موجود در زمينه صادرات فرش، كاشــي و... نشان 
داده است كه نبود كارشناسي در زمينه نيازسنجي و تشخيص 

نادرســت مقاصد هدف، شكســت در بازار داخلي را نيز موجب 
مي شود.   اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس در پايان 
گفت: با توجه به مشكلات موجود در حوزه صنعت و معدن كشور 
و نبود استراتژي لازم در اين زمينه، حدود 150 نفر از نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي تذكري را براي ارائه به وزيرصنعت، معدن 
و تجارت آماده كرده اند كه در آينده نزديك اين تذكر را در صحن 
علني مجلس مطرح مي كنند تا بر اين اســاس ايــن وزارتخانه 
 هرچه ســريع تر ســند چشــم اندازي را براي اين حوزه تدوين

 كند. 

»كسبوكار«ازنيازصنعتفولادگزارشمیدهد

راه صادرات فولاد دسترسی به آب های آزاد است
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اصناف

رئيس اتحاديه پوشــاك تهران با اعلام 
اينكه انواع پوشاك به وفور در بازار موجود 
است و در اين ميان فروشنده به دنبال 
تقاضاست، اظهار داشت: در حال حاضر 
تراكم واحدهاي صنفي پوشاك زياد بوده 
و بازار مملو از انواع پوشاك است.  ابوالقاسم شيرازي در گفت وگو 
با »كسب وكار« با اشاره به اينكه با قيمت گذاري در بخش پوشاك 
مخالف هستم، افزود: در بخش پوشاك عرضه بيش از تقاضاست. 
اگر بازار به سمت رقابتي شــدن پيش برود و از قيمت گذاري ها 
فاصله بگيريم، اين صنعت پيشرفت قابل ملاحظه اي خواهد داشت. 
قيمت گذاري در صنعت پوشاك بايد بر اساس عرضه و تقاضا باشد 
چراكه خريدار به اندازه كافي حق انتخاب دارد و در اين راستا اكثر 
مردم هم به دنبال اجناس ارزان تر همــراه با كيفيت قابل قبول 
هستند. همچنين اعتقاد داريم اگر عرضه كننده به واسطه قوانين 
سخت ابلاغ شده، در محدوديت قرار بگيرد، به طور حتم قيمت هاي 

سليقه اي ارائه خواهد داد. 

خدمات پس از فروش در صنعت پوشاك جزو موارد 
قانوني است

شــيرازي با اعلام اينكه ايــن اتحاديــه داراي 20 هزار عضو 
جواز دار اســت، گفت: اتحاديه همواره به دنبال رعايت حقوق 
مصرف كنندگان بوده و به واحدهاي صنفي تحت پوشش اين 
اتحاديه اعلام كرديم كه مشتري بايد تكريم شود و در اين ميان 
فروشندگان را ملزم به ارائه فاكتور به مشتري و الحاق برچسب 

قيمت روي كالا كرده ايم. 
اين مقام مســئول در اتحاديه پوشــاك تهران ارائه خدمات 
پس از فــروش را جزو مــوارد قانونــي در صنعت پوشــاك 
دانســت و با اعلام اينكه متاســفانه اين موضوع مغفول واقع 
شــده اســت، گفت: بالا رفتن تعرفــه گمركــي و ورود انواع 
پوشــاك قاچاق به كشــور از مهم ترين عواملي اســت كه به 
 نوعي ضربات ســنگيني به توليدكنندگان داخلي وارد كرده 

است. 

گران فروشي در اين صنف به ندرت مشاهده شده 
است

وي در پاســخ به اين پرسش كه بيشترين شــكايات مردمي 

در بخش پوشاك پيرامون چه مســائلي است، گفت: برخورد 
ناشايست فروشنده با خريداران يا فروش پوشاكي كه مطابق 
با آن كيفيتي كه فروشنده براي خريدار توضيح داده، نبوده را 
مي توان از بيشترين شكايات مردمي عنوان كرد و گران فروشي 

در اين صنف بسيار كم مشاهده شده است. 
رئيس اتحاديه پوشــاك تهران گفت: محل كســب صنوفي 
همچون پوشاك را مي توان بهترين نمايشگاه دانست چراكه به 
واسطه پروانه كسب خود به صورت قانونمند فعاليت مي كنند. 
اين اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه هاي فصلي كه در شــرايط 
نامناسب برگزار مي شود، مخالف است. اينگونه مكان ها نه در 

شان فروشنده هستند و نه مردم. 

استفاده از برندهاي داخلي نياز به فرهنگ سازي 
دارد

شيرازي با اعلام اينكه عدم حمايت از توليدكنندگان باعث شده 
تا بسياري از واحدها، محل كسب خود را تعطيل كنند، عنوان 
كرد: با تعطيلي هر واحد صنفي حداقل 5نفر به صورت مستقيم 
و 50 نفر به طور غيرمستقيم بيكار مي شوند.  وي افزود: استفاده 
از برندهاي داخلي با توجه به كيفيت مناسبي كه دارند نياز به 
ايجاد فرهنگ دارد. بايد برندسازي مختص توليدات داخلي هم 
صورت بگيرد و براي عملياتي شدن اين رويه نياز به از بين بردن 
مشكلات در مســير فعاليت توليدكنندگان داريم. اگر توليد 
مواد اوليه در كشورمان با هزينه هاي پايين باشد، در آن صورت 
مي توان به كاهش قيمت ها اميدوار بود. در غير اينصورت واحد 
 صنفي نمي تواند بر كاهش و افزايش قيمت پوشاك تاثيرگذار 

باشد. 

حمايت از واحدهاي صنفي، زمينه ســاز توسعه 
اقتصاد كشور

ابوالقاســم شــيرازي در بخش ديگري از صحبت هاي خود با 
تاكيد بر اينكه حمايت كشورها از واحدهاي صنفي زمينه ساز 
توسعه پايدار اقتصاد آن كشور خواهد شد، اعلام كرد: هر صنفی 
كه مورد حمايت دولت ها قرار مي گيرد، زمينه ســاز توســعه 
پايدار اقتصادي مي شود. متاسفانه در كشورمان تاكنون مبنا 
به انزوا كشــاندن اصناف بوده اما مدتي است كه شاهد تحول 
اجرايي در رويكرد دولت نســبت به اصناف هســتيم. سال ها 

جدايي بخش توليدي و توزيعي از يكديگر موجب شــده بود 
كه جامعه اصناف صداي واحدي نداشــته باشــند و نتوانند 
 خواســته هاي به حق و منطقي خود را در قالب قانون مطرح 

كنند. وي بــا ابراز خرســندي از قرار گرفتــن مديراني لايق 
در هيات رئيســه اتاق اصنــاف تهران، گفت: خوشــبختانه 
مدير بــا تدبير و با تجربه اي به واســطه تعامل بــالا با دولت و 

قوای ســه گانه، موجب شــده تا اصناف در ماه هاي گذشــته 
 اقدامــات موثــري در پيشــبرد اهــداف اقتصــادي خــود 

داشته باشند. 

رئيس سابق اتحاديه پوشاك تهران در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد 

انبوه لباس های تولیدی و تقاضای اندک بازار 

ســردي كــوره گرمابه هــا در فصل 
زمستان را مي توان آسيبي به تمدن 
كشــور و متوليان پاكيزگي دانست. 
صنفي كه قدمتي چندين ســاله در 
مقايسه با ساير صنوف را با خود يدك 
مي كشــد و فضاي كسب وكار آن كساد اســت. طي 16 سال 
گذشــته تعداد گرمابه ها از 1400 به كمتــر از 200 گرمابه 
رســيده و در اين ميان مانــدگاري اين صنــف را مي توان به 
 دليل اضافه شدن رســته هاي سونا و ماســاژ به اين اتحاديه

 دانست. 
رئيس اتحاديه صنف گرمابه داران، ســونا و ماســاژ تهران با 
اعلام اينكه روز بــه روز جمعيت فعالان ايــن صنف كاهش 
مي يابد، اظهار داشــت: اكثر گرمابه داراني كه روزي به انواع 
دهك هاي جامعه خدمات ارائه مي دادند و متولي بهداشــت 
و پاكيزگــي بودند، به دليــل نبود توجيه اقتصــادي در اين 
 صف، محل كســب خــود را تخريب كرده يــا تغيير كاربري 

داده اند. 

كاهش 1200 گرمابه طي 16 سال گذشته
سيد مهدي سجادي در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: طي 
16 ســال گذشــته تعداد گرمابه ها از 1400 به 200 گرمابه 
رسيده اســت و افرادي هم كه در اين صنف ماندني شده اند، 
كساني هستند كه طبق قوانين مالك و مستاجر، نمي توانند 
محل كســب خود را تخريب كنند و به طور حتم اگر قوانين 
 به صورت ديگري بود، اين افراد هم گرمابــه خود را تخريب

 مي كردند. 
وي تصريح كرد: 30 سال اســت كه اتحاديه عضو جديدي به 
خود نديده و كشورمان كه صاحب امتياز گرمابه ها در دنياست، 
روز به روز شــاهد كاهش تعداد گرمابه ها بــوده درحالی كه 
كشــورهاي ديگري همچون تركيه با احــداث گرمابه هايي 
 مشــابه كشــور ما، درآمدزايي بســياري را از اين راه كسب

 مي كنند. 
احداث حمام هاي بهداشــتي در ميادين ميوه و 

تره بار
ســجادي با ارائه پيشــنهادي درباره حمايت از اين صنف و 
رعايت بهداشت عمومي اظهار داشــت: در صورت حمايت از 
اين صنف، مي توان حمام هاي بهداشــتي را در ميادين ميوه 
و تره بار و همچنين هر مكاني كه فعاليت كارگران با بهداشت 
مردم سرو كار دارد، احداث كرد. به طور حتم با عملياتي كردن 
 اين مقوله، مي توانيم كمك شاياني به حفظ اين صنف باسابقه

 جامعه كنيم. 
رئيس اتحاديه گرمابه داران، ســونا و ماســاژ تهران در زمينه 
رســته هاي ديگر اين اتحاديه همچون ســونا و ماساژ گفت: 
اتحاديه اقدام به تهيه فهرستي از مشــخصات افراد فعال در 
زمينه ماساژ كرده است و متقاضياني كه مهارت هاي لازم را در 

اين زمينه دارند، مي توانند به اتحاديه مراجعه كنند. 
اين مقام مسئول ادامه داد: براي فعاليت در رسته سونا و ماساژ، 
متقاضيان بايد از سازمان فني و حرفه اي، مركز طب دانشگاه 
 تهــران و يــا وزارت ورزش و جوانان مدارك لازم را داشــته 

باشند. 

مهم ترين شرايط اخذ پروانه كسب در رسته هاي 
شغلي اين اتحاديه

سيد مهدي ســجادي درباره مهم ترين شــرايط اخذ پروانه 
كســــب در رسته هاي شغلي اين اتحاديه عنوان كرد: براي 

احداث گرمابه و حمام ســوناي خشــك و بخار بايد حداقل 
مســاحت لازم 100 مترمربع باشــد و گرمابه هاي خصوصي 
بايســتي داراي حداقل 8 دســتگاه نمره دوش و در دو سالن 

مستقل زنانه و مردانه باشند. 

واحدهاي صنفي تحت پوشش رسته سونا بايد در 
خارج از مكان باشگاه هاي ورزشي داير شوند

وي ادامه داد: واحدهاي صنفي تحت پوشــش رسته سونا بايد 
در خارج از مكان باشگاه هاي ورزشــي داير شوند و متقاضيان 
مجاز به استفاده از وسايل ورزشي، بدن ســازي و ماساژ برقي 

در واحد صنفي نيســتند.  رئيس اتحاديه گرمابه داران، سونا و 
ماساژ تهران نرخ فعلي استحمام در گرمابه هاي تهران بر اساس 
آخرين مصوبــه را اينگونه اعلام كــرد: گرمابه هاي درجه يك 
عمومي 42/500 ريال و خصوصــي 50/000 ريال. همچنين 
گرمابه هــاي درجه دوعمومــي 37/500 ريــال و خصوصي 
45/000 ريال اســت.  ســجادي با اعلام اينكه نرخ مقرر براي 
مدت يك ساعت بوده و براي هر 15 دقيقه اضافي مبلغ 12/500 
ريال براي درجه يك و 11/500 ريــال براي درجه دو دريافت 
 خواهد شــد، گفت: مدت اســتحمام براي يك نفر يك ساعت

 است. 

نرخ گرمابه هاي تهران افزايش خواهد يافت
وي از افزايش نرخ هاي مصوب اين اتحاديه طي هفته هاي آتي 
خبر داد و گفت: به دنبال پيگيري هاي صورت گرفته از سوي 
اتحاديه نرخ استحمام در گرمابه ها تا 30 درصد افزايش خواهد 

يافت و سپس به اعضاي اتحاديه ابلاغ مي شود. 
رئيس اتحاديه گرمابه داران، ســونا و ماســاژ تهــران تاكيد 
كرد: مــردم در صورت مشــاهده هرگونه تخلــف مي توانند 
بــا شــماره تلفن هــاي 88406428 و 88446069 
 تمــاس حاصــل كــرده و متخلفــان را بــه اتحاديــه 

معرفي كنند. 

ريزش 1200 گرمابه طي 16 سال گذشته

گرمي گـرمابه ها حس نمي شود 
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

حفاظت از جيب
هر چقدر هم كه به دنبال اين مساله باشيد 
كه وسايل دارای برچسب انرژی خريداری 
كنيد يا اينكه لامپ اضافه را خاموش كنيد 
و شــعله بخاری را پايين بكشيد، باز هم 
هزاران كار ريز و درشــت وجود دارد كه 
بايد رعايت كنيد تا مجبور نباشيد پشت 
باجه های واريز قبض های آب و برق و گاز 

بانک ها ناراحتی اعصاب بگيريد.
 فصل سرما است و هوا هر روز ســردتر از ديروز می شود. يكی از مهم ترين 
كارهايی كه برای جلوگيــری از مصرف بيش از اندازه انــرژی می توانيد 
بكنيد، اتخاذ تدابيری است كه مجبور نباشيد بخاری های خانه را به صورت 
شبانه روزی روشن نگه داريد. پوشيدن لباس گرم، راهكار مناسبی است؛ 
زيرا شما را به مقدار زيادی گرم نگه می دارد و از روشن كردن بخاری بی نياز 

می كند.
 همچنين بسته نگه داشتن پنجره ها و پوشاندن درزهايی كه می تواند هوای 
سرد را به خانه شما راه دهد، راهكار مناسبی برای جلوگيری ازاتلاف گرمای 
فضای خانه است. اين كار نور خورشيد را نيز به خانه شما مهمان مي كند و 
گرمايي طبيعي خانه را گرم مي كند. از طرفی لازم نيست در طول روز، همه 

بخاری های خانه را در فضاهای مجزا، روشن كنيد. 
بلكه برای كم كردن هزينه هايی كه بابت گاز می پردازيد، بهتر اســت كه 
در طول روز، همــه اعضای خانواده از گرمای ســالن خانه و از يک بخاری 
اســتفاده كنند. در حقيقت اتخاذ همين راهكار كوچک، سهم بزرگی در 
كاهش هزينه های شــما دارد كه رعايت آنها جيب شما را از خطر مرگبار 

تهی شدن می رهاند.

خود را براي مصاحبه شغلی آماده كنيم 
 بعضي از نكاتــي كه درمــورد مصاحبه 

استخدام بايد رعايت كنيد:
اول از همه در مورد مســائل کلي 

تحقيق کنيد. 
به كتابخانه برويد و اطلاعات شركت 

را استخراج كنيد.
از مراكز، فروشگاه ها يا كارخانه هاي 

شركت بازديد كنيد تا نوع كار و سازمان را در عمل ببينيد.
از اينترنت براي يافتن اطلاعات روزآمد استفاده كنيد.

با افرادي كه اطلاعاتي در خصوص شــركت دارنــد صحبت كنيد و 
نظرشان را درباره شركت جويا شويد.

 دوم، براي آمادگي پرســش هاي زير را از خود پرسيده و به آنها 
پاسخ دهيد:

 آنچه را از مسئوليت هاي شغل مورد نظر درك كرده ايد توصيف كنيد. 
چه مهارت ها و توانايي هايي داريد كه مي توانيد از عهده مسئوليت هاي 

اين شغل برآييد، آيا فرصتي براي پيشرفت وجود دارد؟  
 از حركات خود آگاه باشيد. خيلي شل و ول و همچنين خيلي خشک 

ننشينيد.
 چه روشــي را براي ارزيابي و پياده سازي ايده ها و تصميم هاي كاري 

اتخاذ مي كنيد؟ 
 خودتان باشيد و آرامش داشته باشيد و به خودتان فشار نياوريد.
 فكر مي كنيد اصلي ترين فشار كاري در چنين شغلي چه باشد؟

 چه روش يا استراتژي براي برخورد با فشارهاي كاري و زندگي اتخاذ 
مي كنيد؟ 

 چگونه با ديگر افراد حرفه اي در يک سازمان، تيم تشكيل مي دهيد؟

   مديريت راهبری
آقاي    اكبــری   به    تازگــي مديرعامل يک 

شركت    بزرگ    شده    بود.
    مديرعامل    قبلي   جلسه ای    خصوصي    با    او 
   گذاشت    و    در    آن    جلسه،    ســه    پاكت    نامه 
   دربسته    كه    شماره هاي     A   و    B    وC    روي    آنها 
   نوشته    شده    بود،    به    او    داد    و    گفت: »هر   وقت 
   با    مشكلي    مواجه    شدي    كه    نتوانستي    آن    را    

حل    كني،    يكي    از    اين    پاكت ها    را    باز    كن.« 
چند    ماه    اول    همه    چيز خوب    پيش    مي رفت    تا    اينكه    ميزان    فروش    شركت 
   كاهش    يافت    و    آقاي    اكبری    بد   جور    به    دردسر    افتاده    بود.    در    نااميدي    كامل،    
به    ياد    پاكت   نامه ها    افتاد.    سراغ    گاوصندوق    رفت    و    نامه    A    را    باز    كرد.    كاغذي 
   در    پاكت    بود    كه    روي    آن    نوشته    شــده    بود:    »همه    تقصير    را    به    گردن    مدير 

عامل    قبلي    بينداز!«
آقاي    اكبری    نشســتی خبري    با    حضور    ســهام داران    برگــزار    كرد    و    همه 
   مشكلات    فعلي    شركت    را    ناشي    از    سوء    مديريت    مدير عامل    قبلي    اعلام    كرد.    
اين    نشست    در    رسانه ها    بازتاب    مثبتي    داشت    و    باعث    شد    كه    ميزان    فروش 

   افزايش    يابد    و    اين    مشكل    پشت    سر    گذاشته    شد.
يک    سال    بعد،    شركت    دوباره    با    مشكلات    توليد    توأم    با    كاهش    فروش    مواجه 
   شد.    آقای    اكبری    با    تجربه    خوشايندي    كه    از    پاكت    اول    داشت،    بي   درنگ    سراغ    

پاكت    دوم    رفت.    پيغام    اين    بود: »تغيير    ساختار    بده!«
آقاي    اكبری    به   سرعت    طرحي    براي    تغيير    ساختار    اجرا   كرد    و    باعث    شد    كه 
   مشكلات    فروكش    كند.    بعد    از    چند    ماه    شركت    دوباره    با    مشكلات    روبه رو    شد.    

آقاي    اكبری    به    دفتر    خود    رفت    و    پاكت    سوم    را    باز    كرد.   
پيغام    اين    بود:    »سه   پاكت   نامه   آماده   كن   و   به   مدير   بعدی   بده!«

قلك خانواده

فنون مصاحبه

داستانک

برای به واقعيت در آوردن ايده هايتان 
هزاران راه وجود دارد اما لازمه تک 
تک اين راه ها خلاقيت و ابتکار است. 
تجاری سازی ايده ها از دير باز دغدغه 
کارآفرينان و صاحبــان ايده بوده 
است. استارت آپ ويکند راهی است 
برای زمينی کردن ايده هايی که در 

آسمان سير می  کنند.

شيرينی برای همه
اســتارت آپ ويکند بــرای همه 
شيرين اســت. شــايد برای تيم 
برنده شيرين تر باشــد، اما فرصت 
تجربه کردن و راه اندازی يک کسب و 
کار در محيطی آموزشی،  برای تمامی 
شرکت کنندگان شيرين است. در 
استارت آپ ويکند مهم نيست که 
شما برنده باشيد. چون يک مسابقه 
نيست. در استارت آپ ويکند مهم 
است که شــما بتوانيد توانايی های 
تجاری خود را بالا برده و در محيطی 
کاملا امن،  بدون ريسک،  ايده خود 

را به واقعيت تبديل کنيد.

ســرمايه گذاران آينده در کنار 
شما

دومين رويداد استارت آپ ويکند 
هم با توجه به حضور شــرکت های 
سرمايه گذاری و ســرمايه گذاران 

شخصی که از ايران و خارج از ايران 
برای اين مراسم به تهران آمده بودند،  
نشــان از توجه و اهميت اين حوزه 

برای سرمايه گذاران دارد. 

آينده کسب و کارهای اينترنتی
بسياری تصور می کنند که استارت 
آپ ويکند آخر راه است! اما اينگونه 
نيست. استارت آپ ويکند را می توان 

اولين پله راه اندازی کسب 
و کار اينترنتــی ناميد. 
شــرکت کنندگان بــا 
انبوهی از دانش فنی و 
تجاری به اســتارت آپ 
ويکند وارد می شوند، 
تجربه کسب می کنند 

ارتباط هــای  و 
ارزشــمندی پيدا 

می کنند.
 شــرکت کنندگان 
آپ  اســتارت  در 

وليه  ا ويکند اصول 
تبديل ايــده به 

کسب و کار را 
ند  ز مو می آ

امــا آيا 
قعا  ا و

با 

۵۴ ســاعت می توان يک شرکت 
بزرگ در حوزه فناوری اطلاعات و 
اينترنت راه اندازی کرد؟ پاسخ به اين 

سوال قطعا منفی است.
اما اســتارت آپ ويکند شروع 
راهی است که برای رسيدن 
بــه ايده هــا و آرزوهای 
کارآفرينان جوان می تواند 
مســير را به درســتی 
برايشان روشن کند. به 
تجربيات آنهــا اضافه 
کرده و ايــن افراد را 
وارد دنيــای جدی 
کسب و کار می کند. 
همان طــور که در 
بالا اشاره کرديم، 
خروجی تيم ها در 
استارت  پايان 
آپ ويکنــد 
به شــدت 
ه  شکنند

است. 

شرکت های سرمايه گذاری معمولا 
روی تيم هــا در اين بــازه زمانی 
ســرمايه گذاری نمی کننــد. اما 
فراموش نکنيد که در روز اختتاميه 
کســی که در کنار شــما نشسته 
احتمال دارد يکی از سرمايه گذاران 
فنــاوری حــوزه  در   بــزرگ 

 اطلاعات باشد. 

بعد از استارت آپ ويکند
به جرات می توان گفــت که بعد از 
استارت آپ ويکند همه چيز در دست 
شماست. شما می توانيد ۵۴ساعت 
را به خوبی سپری کنيد و با خوشی 
و شادی و نشاط اين ۵۴ ساعت را تا 

سال ها فراموش نکنيد. 
همچنين می توانيد بــا کلی تجربه 
و با ايده ای جديد در اســتارت آپ 
ويکند بعدی شرکت کنيد. از طرفی 
می توانيد پس از استارت آپ ويکند 
با سرعت و جديت بيشتری روی ايده 
خود کار کنيد و سعی کنيد تيمی که 
از استارت آپ ويکند بيرون آمده را 
حفظ کنيد و بر روی طرح خود کار 
کنيد تا آن را به محصول واقعی تبديل 
کرده و وارد بازار کنيد و در آينده نه 
چندان دور در انتظار سرمايه گذارانی 
باشــيد که در روز ارائــه تيم ها در 
استارت آپ ويکند، شاهد ارايه شما 
بودند و از طرح و ايده شما خوششان 
آمده بود و منتظر روزی بودند که تيم 
شما شرايط لازم برای جذب سرمايه 

را پذيرا باشد. 

استارت آپ ويكند از ايده تا كسب و كار

براي به واقعيت درآوردن ايده ها گاهی به آينده نگاه کن

كار از راه دور چيست؟
كارآفريني

صادركنندگان متعدد چك 
افراد متعددي ممكن است يک برگ چک را  امضا  
كنند. صادركننده چک، امكان دارد يک نفر باشد 
يا چند نفر، كه يک چک را مشــتركا صادر كنند. 
ظهرنويس چک يا دارنده قبلی، چک را با امضا  در 
ظهر آن به فرد ديگري منتقل مي كند. همچنين 
ممكن اســت فردي به عنوان ضامن صادركننده 
يا هريک از ظهرنويسان)منتقل كنندگان( چک، 
پرداخت چک را تضمين و بــه اين عنوان چک را 
امضا كند. به طور معمــول، دارنده چک مي تواند 
براي دريافت مبلغ چک به هريک از صادركنندگان 
يا  ظهرنويسان چک براي كليه مبلغ چک مراجعه 
كند و مي تواند همه آنها را طرف دعوي قرار دهد 
البته مسئوليت ضامن، به ميزان مسئوليت فردي 
كه از وي ضمانت صورت گرفته است، مي باشد و 
به بيان ديگر مسئوليت ضامن، مسئوليتي تبعي 
است. حدود مسئوليت صادركننده چک طبيعتا 
از ساير افراد مسئول در پرداخت چک بيشتر است 
و ســاير افراد در نهايت مي توانند به صادركننده 
مراجعه كنند. نكته قابل توجه در مورد مسئوليت 
صادركنندگان چک است. هنگامي كه يک حساب 
توسط دو نفر يا بيشتر افتتاح مي شود، اعتبار چک 
صادر شده منوط به امضاي همه دارندگان حساب 
ذيل چک است. در اين حالت برخلاف حالت هاي 
قبل مسئوليت صادركنندگان تضامني نيست، 
يعني دارنده چک بــراي مطالبه تمام طلب خود 
بايد به همه صادركنندگان مراجعه كند و با فرض 
وجود دو صادركننده، دارنده چک نيمي از طلب 
خود را از يكي از صادركنندگان و نيم ديگر آن را 
از صادركننده ديگر مي تواند مطالبه كند. به همين 
دليل به دريافت كنندگان چنين چک هايي توصيه 
مي شود كه در چنين حالتي، امضاي حداقل يكي از 
صادركنندگان را كه از لحاظ مالي توانمندتر است به 
عنوان ضامن پشت چک دريافت كنند، تا در صورتي 
كه يكي از صادركنندگان داراي توانايي مالي نباشد، 
دارنده بتواند طلب خود را از صادركننده ديگر كه 
ضامن صادركننده معسر است، دريافت كند. البته 
اين توضيح لازم اســت كه در برخي از حساب ها، 
صدور چک با وجود اينكه چند صاحب حســاب 
وجود دارد، با يک امضا  كفايت مي كند و در واقع 
فردي كه صلاحيت يک امضا  را دارد به نمايندگي از 

صاحب حساب ديگر امضا  مي كند.

حقوق کسب و کار راهکار

در مسائل كاری ، تاثير گذاری در اولـيـــن قـــرار 
مـلاقـات بـرای همكاری سودمند و بادوام ضروری 
است. جذابيت و خوشــايند بودن در اولين برخورد، 

چند قانون اصولی دارد كه آنها را مرور خواهيم كرد. 

 1-  خوش پوش باشيد: برای تاثير گذاری، بايد 
بر لباس پوشيدن تان دقت ويژه داشته باشيد. هر روز 
لباس ها را با تناسب محلی كه مي رويد و افرادی كه با 
آنها ملاقات داريد انتخاب كنيد. حفظ تميزی و مرتب 

بودن لباس، كليدی محسوب مي شود. 

2-  واضح صحبت کنيد:تا جای ممكن كامل 
و مشــخص حــرف بزنيد. ملاقــات با فــردی كه 
حرف هايش را نفهميد، برای شما هم غيرقابل تحمل 

خواهد بود! آهنگ صدايتان ملايم ولی قابل فهم باشد. 
از صحبت كردن به زبان عاميانه پرهيز كنيد. كلمات را 

درست تلفظ كنيد.

3-  مکررا اسم طرف مقابل را به کار ببريد:  
اگر دقت كرده باشــيد، اگر در مكالمات مكررا اسم 
خودتان را از دهان ديگری بشنويد، احساس صميميت 
بيشتری مي كنيد. اين حركت نشان مي دهد كه شما 
از اولين برخــورد نيز چنان به طــرف مقابل توجه 

داشته ايد، كه اسمش را به خاطر سپرده ايد.

۴-  کمي  شوخی بد نيست:  يک شوخ طبعی 
مناسب، در صورتی كه واضح باشد، از سنگينی فضا 

كاسته و از شما شخصيت جذاب تری ارائه مي دهد.

 ۵-  شنونده خوبی باشيد: در هنگام گفت وگو 
با كسی، گاها سرتان را به علامت تاييد تكان داده يا از 
جمله »مي فهمم، درست است يا...« استفاده كنيد. هم 
چنين مي توانيد از محتوای حرف های طرف مقابل، 
سوالی طرح كرده و بپرسيد تا مطمئن شود شما خوب 

گوش مي دهيد.   

6-     بگذاريد طــرف مقابل تان مرکز 
توجه باشد : تنها در مورد خودتان صحبت نكنيد، 
از طرف تــان بخواهيد كه در مورد خود بيشــتر 
صحبت كند. به اين ترتيب او متوجه خواهد شد  
كه هم به او توجه داريد و هم مطالب بيشتری در 
مورد او خواهيــد فهميد كه شــايد در آينده به 

دردتان بخورد. 

در اولین برخورد کاری موثر ظاهر شوید

كار از راه دور هنگامــي بــه وقــوع مي پيوندد كه 
تكنولوژي و اصول اطلاعــات و ارتباطات، زمينه و 
فضايي را فراهم آورند كه كار يا فعاليت از فاصله دور 
و مكاني به غير از مكان اصلی مورد نظر كه به صورت 
معمول كار در آنجا صورت مي گيرد، انجام بگيرد.  

كار از راه دور شامل موارد زير مي  شود: 
•        كار از خانه؛ هنگامي كه كارمند يا پيمانكار در عوض 
رفت و آمد به محل مورد نظر كارفرما يا مشتري در خانه 

كار و وظيفه مورد نظر خود را انجام مي دهد. 
•        كار از راه دور به واســطه تلفن همراه؛ هنگامي كه 

نيروهاي اجرايي ، خدمات و كارشناسان با استفاده از اصول 
اطلاعات و ارتباطات قادر خواهند بود وقت بيشتري براي 
مشتريان صرف كرده و يک سري از خدمات و قابليت ها را 
كه سابقا نياز به محل ثابت و مراجعه به شركت يا سازمان 

داشته اند را »در مسير« به مشتريان ارايه كنند. 

•        مراكز محلي تسهيلات خاص و ويژه اي به افرادي 
ارايه مي دهند معمولا تمايلي به كار از راه دور  )مثلا از 
خانه( ندارند، اما از طــرف ديگر خواهان صرفه جويي 
در هزينه و وقت و اجتنــاب از زحمت ارتباط و رفت و 

آمد هستند.


